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MORNING SESSION

S — —

.++» Pursuant to adjournment, the Commissiun reconvened at (900
hours, 8 April 1946, at which tlms all the mewbers of the Commission,
the Accused, counsel for prosecution and defense, the interpreting
staff and OfflClal reporter resuned their seats in'the court rooms..

COLONEL MC REYNOLDS: The Commission is in session.

(Captain Okada who was testifying at the close of the last session,
resuned the witness stand, was reminded he was still under oath, was '
examined and testified (through interpreter, John [rantz) as follows-

CROSS EXALINATION J
Q (By MaJ Dwyer) Captain Okade, you have told this Conmission that

the Doolittle fliers gave testimony before your commission, is
that correct? |

A Yes.,
Q You understand English, don't you?
A A little.
Q You understand uore then 2 little, don't you?
A No, Just a little,
Q vako understands Znglish too, doesn't he?
A I believe he scarcely knows anything.
< He knows just about as much s you do, doesn't he?
A 1 do not believe so, T thiuk I know better than he does.,

Q Isn't it a fact that whatevsr these Doolittle fliers said in that

court room you understood, isn't that corrcct?
A I could not undcrstand all,

Isn't it a fact that whatever these flicrs said you understood and
didn't need the scrvices of an interpreter?

;.' B
|

A No, that 1s not so.
B) You are sure of that?
A Yes,

¥% You have understood about cever;tning 1 have said to you here,
3 haven't you?
A Mo, I didn't understood,

—
L

You knew enough to corrcet me once, didn't you, on a guestion?

A I do not think so,

2] You have thﬂ.yP»SGﬂt in this court room when thne statcaecat of
Takahashi was put in c¢vidence, Defense kxhibit No. 1, right?

A I do not remenber,

Q Nagasawa, Do you reacuber that statcuent?

4 Yes.

Q And Hayakawa Fuyo, Dcicnse Exhibit 3, do you remcmber that one?
A Yes,

L o " " - . — ¥ d 1 -
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Q And you remember thc statement of Hiraoka and the others of the

Tsurumaki National School, Dcfensc Exhibit 4, do you remember
that one?
A Yes, I do,

And do you remember the statecment of -- do you remember being in |

Q
court when the stateoment of Furusawa and QOkamura, Defensc Exhibit
No. 5, were rcad?

A Do thesc statemcnts concern that of the casualties?

Q Yes, everything?

A YGS, 1 do.

Q You remamber all of thesc statements being rcad, don't you?

A I believe I heard all,

Q Ythen did you first seec these statcaents?

A These statements?

Q Yes, the statements containcd in these Dcfense Exhibits?

A I heard then in this court.

Q Is that thc first tiae you cever hecard any statements of any kind
from these poople?

Yes.

=

Q These statements were not submitted to your Military Tribunal in
the Doolittle case, were they?

A No, never,

») Nor were any statcuents of thesc peoplc submitted to the Doolittle
tribunal, were they?

A No.

< And these people all camc from eithir Tokyo or Nagoya, isn't that
correct?

A Yes,

Q why didn't you ask for somc statcments of the people who were in

Tokyo end Nagoya to be subaittced to your court in the Doolittle

casc?

A I attended scveral military tribunals and usually the lepal officers
prepare the documents and the evidence and it is a custom not to
request these documents, thereforc I did not demana them,

'i
[

e

-

-

2 You could have gotten pcoplc to canc and talk to your court about
this, couldn't you?

A I was appointed Judge three days before the Lilitary Tribunal,
theérefore I hed no time to do so,

T

# e (
-"'

Q If you had the timce would you have done it?
A There has never becn such an example,

—— .
-

4

- [ e
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I am asking you a qucst.on, If you hed the timc would jou have
done it?
A I don't know,

P>

This was an unusual case, wasn't it?
A This wes an importont casc,

Q It was so important that you passcd the Encmy /jirmen's Law for
this particuler case, isn't that corrcct?

1 - L] ‘. R - e
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A Ycs,.

Q You could have taken a recess for about & woek, couldn!'t you?

DEFENSE: I object to that question., Now the prosecutor has been
saying "you should have! or "you could have" or "why didn!t you", The
Commission vants the facts., i/hat did he do, not he should have done it
or hc could have donc it, He says "you passed the law", Yet hc had
nothing to do with passing the law, |

PROSECUTOR: (Ma) Dwycr) On direct examinetion this witness has
categorically stated thot as & mumbor of this tribunzl he gave these
Doolittle fliers a fair triel, This line of qucetioning has brought
out thc fact thet there erc ccrtain things he didn't do., This line of
questicning hes brought out thot thesc wcn did not have o fair trial,
I em asking him now why he didn't do those things. Perfectly proper
on cross-cxomination,

COLONEL MC REYNOLDE: Obgcetion over-rulcd,
PROSECUTOR: ¥ill thc reporter state the question please,

REPORTER: (rcading) #You could heve taken o recess for about o
wecek, couldn!t you?

A I do not know cnything about this matter.

Q You didn't ask about it, cither, did you?
A No o

You didn't carc much ebout that, did you?
i On this matter usually the legel officer preparcs this, thcrcfore
I thought there was no mistoke cbout this.

Q You didn't bother to inquire whether there was any mistake, cither,
did you?
i I did not do this.

() You say you gave the Doolittle flicrs o chonee to defend theuselves,
is th-t correct? -
They hod the opportunity,

Did you pive them @ chancce to csk any quostions of the prosccutor
who prepered thesc docwncnts?

I8 +~8 1t at the timc of the intirrogation?
N At the time of the trial, in front of you?
L The Jjudges asked them if the stetcments were truc or not and at

thrt tiamc the fliers could cither deny these facts or &ccept them,

! ind thet is 211 that was done?
f [nd at the cnd they werc given an opportunity to spcck up., The
Judges askced thea if they had anything to say.

Q I #m asking you did you lct the Doolittlc fliers ask any questions
of thc prosccutor who preparcd thesc papers for trial?

DEFLISE: If thc cowrt pluesc, I don't belicve the witness has
testified the prosceutor preparcd it, He prescnted it,

PIOSECUTOR: (Maj Dwycer) Withdraw the question.

426
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Q The Tokyo Kempei Tai investigation, you reliced on that in meking
your decision, didn't you?
it Yes,

Q Do you know who thc Kempel Tei officer was who prepared thet?
l. I do not know.

Q Did you ask him any questions about that investigation? Did you o
ask the kempei Tri officer who preparcd that investigation any
qucstions?

A No, I did not.

Q S0 you acccpted the stateient of & man whom you ncver saw in thet
tricl, is that right?
i No, that is not thc meaning,

0 Well, what is the meaning?

A In the first place, on thesc documents — on these stetements there
werce the signatures of the flicrs as well as thcir finger prints,
In the sccond place I hecard from idajor Hate thet these statements
had becn elready verificd by the proscecutors at the Kempei Tai and
also that somcbody elsc in the Kempei Tei had becn already verified
by the prosccutor or saucone elsc in the Keinpei Tai.

W) That is right, I understand thct too, but the officers who verified
this — the hempei Tei officcrs who verified thesc statements, did
you, yourself, ever ask thcm any questions?

i\ I have not done it,

Q You testified on Saturday thot only the gist of the hempei Tai
questions and 2nsyers werc read, is that right?

i\ That is right ~nd bcsides theat there vias an oxplanation regarding
this by Captain 'rko, =nd after, for mysclf, I just looked it
through and I did not know -- I did not entircly read it,

()

Did you or anybody on this tribuncl cver ask that o Tokyo Kempei
Tal officcr comc to your court and make o statement?
s Nobody camc from the Kempeil Tai, Tokyo.

Q Now, then, have you told this Coumission everything that happened
in the court room on thc day of the trial and everything that
happencd with respecet to you Just before the trial?

A I belicve 4 heve said ncoarly cverything,

() ind your finding of the dcath pcnalty was based on what you told
this Commission in this court room, is that correct?
i There is no mistakc in whet I said.

g I em going to ask you again, you wuede this finding of the death
penelty for the Doolittle flicrs, bascd on the facts that you have
told this Commission in this court room on this trial, is that
correct?

A Yes, that is right,

0 You told this Caualssion you werc & professor of ethics. How long
werc you a professor of cthics?
b ibout twelve or thirtcen ycors,

Q ind you arc a groductc in cthics of the Imperial University of
Tokyo, right?

i I am a graduatc of the secction of philosophy -~ department of philo=-

sophy, ycs.

427
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Q Of the Imperial University?
L Yes.

Q Do you know what a dictionary is?
| Yes.,

Q) I am going to read you the definiti.on of ethics as given by Webster
and ask you if thet is your idca of cthics, lebster says "Ethics
is the science of moral duty, broadly, the science of ideal human
character,”" And his other definition is "moral principles, quality
or practice.," Do you agree with that definition?

A That is a general meaning, That is rather abstract but that 1is
the meaning.

Q You think that is pretty abstract, do you?

A Yes.

Q Isn't there anything concrete about hunnity or human character?

(hereupon the witness started to speal: in Japanese without wait-
ing for the completion of the question.)

PROSECUTCR: (Maj Dwyer) Aren't you goiag to wait for the inter-
pretation”

DIFENoE: (Capt Fellows) If the court please, I think the prosecu-
tor is getting away from the clear facts of this case and has gone off
into an arpgument between himself and the witn.2ss,

PROSECUTOR: (Maj Dwyer, There is no argument. He agrees it is
a good definition but thinks it is abstract, I will withdraw the
queStion-

( What philosophy did you study anc teach? l.as it German?
A Mostly German,

PILOSECUTOR: No further questions.
REDIRTCT EXAmINATIOR

Q (By Capt Fellows) Captain Okada when the: documents were read in
evidence before the vapanese Tribunal, ar:d when the fliers did not
deny their confessions, were you individeally, honestly, convinced
they were guilty?

A Yes, I was certain of this,

Q Had you not been convinced.they'neré guildy, would you have voted

they were guilty?
A Yes, I would have done so,

DEFENSE: (Capt Fellows) Does the court have any quest.iouns?
COLONEL LC REYNOLDS: There appear to be none,
DEF:NSE: lMay the witness be excused?

COLONEL MC RUYNOLDS: The witness 1s excused,

(Whereupon the witness withdrew from the witness stand and resumed
his seat among the accused in court,)

|
»
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m: The defense calls General Sawada,

SHIGERU SAWADA

one of the accused, took the stand in his own behalf, was examiued and
testified (through interpreter John Krantz) as follows:

Q (Lt Col Hendren) I will ask the witness a few preliminary questions,
General Sawada, what is your religion?
Buddhism,

Ceneral Sawada, do you know the mecaning of truth and untruth?
Yes.

O PO P

General Sawada, will you feel that you are bound by your conscience
and b; your religion to answer truthfully to the questions asked by
the prosecution, the defense and the comuission? :

A Yes, 1 do.

Are you one of the accused in this case?
Yes,

Are you making this statcment and testimony of yourself, voluntarily?
Yes,

w0 o &

PROSECUTOR: Is thc Commission satisfied with the qualificatioan of
the witness for an oath?

COLONEL #C REYNOLDS: XYcs.

(whercupon the oath of affirmation was administcred to the witness,)

What is your name?
Sawada Shigcru,

e &

Vhat is your rank in the Japancse Ariy?
Licutenant Gencral,

> O

DIRECT EXAMINATICN

A (By Lt Col Bodine) General, when aid you takc command of the 13th
Army?
A In the early part of Deccmber, 1940,

Vhet was your rank at that tiuc?
Licutenant General.,

= O

( Do you remcmber when you and your staff moved from Shanghai to the
front in 19427
A Yes, 1 rcmember.

¥ Do you remecmber the exact date?
A Moybe 1 am mistaken about this, As I know -~

= B g
- -
- " S
]
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Q What month in 19427
A I believe that was the 7th of May 1942, but that msy be a mistake,

Q when you leit Shanghai in key 1942 for the front, did you leave
anyone in cormand at Shanghal?
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I rcquest two officers fro.a the Suproeme Headquarters to take care
of the work in thc Hoadquartcrs of Shenghai; that which concerned
the law I lcft it up to Coloncl Ito, :

Therefore there was no one man in command at Shanghai?
No, therec was not.

Do you know if thesc two men, -- two stoff of fic€rs you requested
from Nanking,-- did they arrive bcforc you left for the front or
after you lcft?

They ceme beforc I left,

Did you give these two staff officers any speciel instructions?
Thet which concerns the —- that which is to be directly ordered
by the Commander in Chicf I told thc two staff officers thet that

which concems the orders dircetly to be given by thc Commanding
General they should await for my orders but for other works they

could manage of thcir own,

Did they have authority to use your chop on documcnts while you
werc away?
Yes.

General, how long wcrce you away at the front?
I believe I returncd to Shanghai on the 17th. of September 1942,

How far was your Hcadquartors at the front frow Shanghal?
By railway it would be about threc hundrea miles awaye.

General, when you werc at the front, how many troops did you have

under your command? .
There were five divisions, five mixed brigades and two or three

independcent brigades.

tiould you say then there was about sixty to seventy thousand troops

under your cammand?
In all therc must have been about a hundred thousand.

Did you know that the Doolittle fliers were to be tried at Shanghal

prior to your departure for thc front?
I did not think about this.

You did not know or --
I did not know anything about this.

Well, when was the first time that you knew that the Doolictle fliers
were tried by the Military Tribunal of the 13th Lrmy?
I heard it when I rcturncd from the front.,

Had you reccived any messcges or any orders or any other comiunica-
tions regerding thc Doolittle fliers and the trial while you were

at the front?
I had not reccived anything.

Then you had not hoard anything about the Doolittle fliers or thce
military tribunal prior to thc time that you returned to Shanghai

on Scptcaber 17th?
Yes.,

Now, Gencral, bcfore you left for the front did you appoint a pool
of judges to sit on court-martials?

430
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They were appointed in ordinary times apprdximately several chief
judges and over tcn judges, and if there were anything and they
nccded any ncw Jjudges, they would soon replace them from these

judges on the list, that had becn appointed for always.

Then there were two gencral pools of judges or classifications of
judges. Onc, you say thc presiding judges and one the associate
Judges, is that right?

Yes, that is right.

General, did you selcct wWeko and Okada to act as judges for the
Military Tribunal thot tried the Doolittle flicrs? 1In other words
did you tell l.2ko and Okada to try thc Doolittle fliers?

I did not dircctly eppoint them but they had becn appointed pre-
viously in general,

Did General Ito selcct Tjako and Qkada for the Doolittle tribunal?
General Ito sclectud them and appointed them in my name,

Whcen you rcturncd to Shanghai you say thot was the first time you
heard of the lilitary Tribuncl for the Doolittle fliers, At this
time did General Ito go over the whole triel with you?

Yes, that is right.

Whaet did General Ito tell you in regards to this trial when you
returned to Shanghzi?

Hec related to mc what had happencd in the court and the result of
the trial.

Did he tell you whet action had been teken by him in sending the
documents to Tokyo?

DEFENSE: I withdrew that quastion,

Did he tell you thet hc had scnt the decision of the Military
Tribunal to highecr Hecadquarters?
Yes, he rcportcd that to me,

When General Ito told you sbout the tricl, the results and the ac-
tion taken by hia in scnding this decision of the court to higher
Heedquarters, did you send any mcss:.ge to higher Headquarters con-
cerning your opinion as to thc¢ decision of this court?

The documents sent by General Ito were in my name, therefore I did
not send anything pcersonally.

Gencral, did you havc the cuthority to revokc the deecision of the
court in the Doolittlc trial?
(Nonc - but souc discussion with intcrpreter),

General, did you have thc opportunity to revoke the decision of
the Doolittle trial beforc thet decision was sent to higher Head-
quarters?

I could not do it,

General, did you have the authority to rcevoke the decision handed
down by Tokyo in rcgard to thc «xecution and lifc imprisonment of
the flicrs?

it that time I wes alrcady in thc front and 1 was not in Shanghei,
4t that time I wes transferrcd end thorefore I did not know about
this,

431
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Q In other words, General, you were transferrcd beforc the decision
was handed down by Tokyo, is thot true?
A Yes,

0  Now, General, after you roturned to Shanghai and you had 2 talk
with General Ito in regards to the Doolittle trial, did you at any
time thercafter go to Nanking to talk to General Hata in rcgards
to this casc?

PROSECUTOR: (It Col Hendren) If the Commission, please, we don't
mind the counscl leading the witncss but we do object to him testifying
for the witness. Hc can ask the witness what he did and what he said
but we do belicve these questions arc quite leading and improper.

DEFENSE: (It Col Bodinc) I will withdraew the question.

Q ;fter you telked with Genorsl Ito cbout the Doolittle trial, did
you go to Nanking?
I\ Yocs, I went to Nanking after this.

Q Why did you go to Nanking?
i To rcport what has occurrcd on the front and also to rcport the
rcsult of the trial sct for the Doolittle fliers.

) vhrt did Generael -- who did you spcak to while you were up &t Nan-
king?
A I talked to Supreme Couaander, Gencral Hota.

Q what did General Hatae say about the Doolittle trial?

s T told him that the trials arc over —- were over —— and that 1 was
awaiting for thc orders from Tokyo. To that Generel Hata said I
am doing the samc, I cmm cwaiting the orders from Tokyo and I can-
not do anything about this.

Q General Sawada, do you know if Guncral Hata, as thc Suprcme Com-
mander in China, could hc have rcvoked the decision of the trial
of the Doolittlc flicrs?

I belicve he had no authority to do so, to change -- to revoke the

scntence placed on the Doolittlc fliers.

0 las Generel Ito the Chicf of the Legel Department of the 13th /rmy?
i YCS.

Q Did hc personally .-- was his duty to personclly advise with regard
to 21l lcgal metters of the 13th [rmy?
. Yes, that is right.

could General Ito heve chenged or revoked the decision of tho Mili-
tary Tribuncl of the Doolittle flicrs in ony way?
& He hed no suthority to changc or rcvoke the sentence.,

"
[ G

&)

Now, when you had this conversation with General Ito on his return
to Shanghai, did hc mentlion any ncw low?
i He explained it to mc,

Q wthat did hc tell you about the new law?

s He cxplained fully thc mcaning of thc military punishment is death.
Q Do you remember, General, thc nome of this law,

I Ycs, I know,
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lhat was the name of it?
Military law concerning the punishment of Encmy lirmen,

Did he tell you thc decision of the court in the Doolittle trial?
Yes, he did, and on this document -- on the stateumcnt of Jjudgment
I attached my chop —- placcd my chop on that statement.

Ito placed his chop?
I personally placed my chope

Did Coloncl Ito say anything about your authority to commutc or
rcvoke the decision of the military tribunal?

We cannot do that in the 13th Army, he said, but Tokyo is consider-
ing the commutation of the punishment of the fliers, he said,

You just mcntioned, Gencral, thet you put your chop on the docu-
ments, '.as this after the decision was sent to Tokyo?

I put my chop on the statcment -- on the documents which was to be
filcd in the -- to bc kept in the Lrmy itsclf, and this was not the
document to be sent to Tokyo.

Was this the document that was to be kept in the filcs of the Legal
Department?
Yes, that is right.

Generel, did you have anything to do with the ncw law that was estab-
lished by the¢ Headquertcrs in Tokyo?

INTERPRUTER: Jsnything to do with the fliers?

DEFENSE: I will rcpeat thc question.

Did you have anything to do with thc establishing of this new law
that was sent down from Tokyo?
No, I did not have anything to do with thc establishment of the law,

Do you know of a place celled the "Bridge House!?
Yes, I know,

Wias thce Bridge Housc under-yéhr comine.nd?
NO

Yias the Kiangwan Prison undcer your commend?
No, that was not undcr my command,

Did you give Colonel Ito authority to scnd the decision of the
Military Tribunel of thc Doolittle flicrs to Tokyo?

In my opinion I wished to report it myself to the Supreme Commander
but as I was absent Colonel Ito sent it directly to Tokyo.

tthat was the date that you were relicved of comacnd of the 13th

SWImy?
I received the ordecrs on the 8th of Qctober 1942, end 1 left

Shanghai on the 12th of October 1942,

Gencral, were you ever criticized by your superiors for being too
lenient with the foreign population of Shanghai?

I heard of that rumor,

tlere you ever actually criticized; You said you heard of the
rumor, but wecre you cver called in and criticized?

433
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I There werc two or thrce times,.

Q Wthot was the reason for this?

I was criticized several timcs beccusc I had generous attitude to-
ward the foreign populetion in dealing of their life, frcedom,
withdrawal of money from banks, as long as they had no antagonisiic
attitude against the Japcnese urmy.

|
't

Q General, was that the reason you werc rclieved from the 13th .rmy?
L I do not know the rcason.

Q Did you ever receive o letter from the ked Cross, General, at eany
time while you werc in commcnd of the 13th .rmy?
& Yes, I rcceived it,

Q ¥hat was the contcnt of the lctter or letters? |

A There wcs a cortain represcentetive of the Intcrnctioncl Red Cross,
a Mr. Hegley, ~nd hec inspccted the prisoncr of war cemp s to their
condition 2nd their treatment and hc was satisficd with what the
Japrncese nray afforded.

COLONEL MC REYNOLDS: .t this time the Commission will re¢cess until
10:45- :

(Wheroupon at 1030 hours, the Commission recessed until 1045 hours,
at which time all the members of the Commission, the accused, personnel
of thc prosecution and dcfensc, the interpreting staff and the official
reporter, resumcd their scots in the court room.)

COLONEL MC REYNOLDZ: Thc Commission is in scssioil,

(Whercupon Shigeru Sowada who had been testifying at the rccess
pcriod, resumecd the witness stend, wes reminded he was still under oath,
wes examined and testified on dircet cxamination,(through interpreter,

Coptain Ryeng C Hchm), as follows:

Q (By Lt. Col. Bodine) Prior to reccess you stated thnt letters you
received from the Red Cross werc from a kir. Hegley?
Yes.

Q General when you went to Nenking, you spoke to Genersl Hate, did
you exprcss any opinion, personal opinion, about the Doolittle
fliers?

ks Yes, I heve,

Q Vhat was that, that you cxpresscd?
s I told him that their punishment is too severc. "Will you do some-
thing about iteon

0 what did General Heto say to you cbout that?
& He said thnt we can't do anything about it as Tokyo will decide,

COLONEL G..MBER: 1;i11l thc rcporter repeat the question and the
answer, plcose, the previous question and enswer, not the last one,

REPORTER: (reading) "shet was thet, that you expressed?" jnd the

answer was "I told him thot their punishment is too scvere.s Will you
do somecthing about it," '

Q General, did you ever personclly request that the Doolittle fliers
be put to a Military Tribunal of the 13th .rigy?
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i I didn't do anything dircctly.

Q Did you personally dircet thict the Doolittle fliers be charged with
having violated thc provisions of the¢ Encmy Lirmen's Law?
I 1 didn't do anything mysclf, dircctly.

Q Did you, General, cver personclly direct or order thet any mistreat-
ment be given to Lt. Dean kK. Hzllmerk?
j Thc're is Nonc .

g =

Q Gencral, was the 13th .rmy undcr the Supremc Hcadquerters, China
Expceditionary /.rmy at Nenking?
0 Ycs.

Q lhen you had this conversation with Colonel Ito when you rcturned
to Shonghai, did he tell you that Tokyo cnd Nanking hed ordered
thc case to be put to trinl?

l\ Yes.,

Q General, do you remember giving a steatement to Colonel Hendrcn at
the Sugame Prison in Tokyo, in Jonunry 19467
e Yes,
(J worc you asked this question and did you give this answerg Question,
; "hes the Kiangwan Militory Prison under your jurisdiction?" /inswer,
"I hod suthority over Kiangwan,!
i Ycs,

9) Now when you answered that question did you mcon Kiangwan or did
you mcan Kiangwan Prison?
It was Kicngwan Branch Prison,

Q Now, was Kiangwan Brrmnch Prison at Kiengwan undcr your coumand?

i It wes not on importont orgonizotion, I don't think it was under
I my command but I found cut lstcr that it wns under the Jurisdiction

of Nanking.

9 General, did you mnke o stotement to Magjor Robert T. Dwyer, on
Februory 12, 1946, at the ‘jard Rond J2il?
de Yes,

() Were you asked this question and did you give this onswer? (,uestion,
nThe sentcnce of decath imposcd by the court was epproved by yaur
Headquarters?" [nswer, "The Commending General of the 13th irmy
hed no power to change thce court scentonce."

i Yes,

| Q Ycu werc asked this question? Gucsticn "You approved the sentence,
didn't you?" ..nd thc answer wes "Yes." Now what did you mean when
you said "ycs" to thot question? ’
I I mecant that it w.s opprowved when I returned to Shanghei,

Q General, do you know whot you arc on trial for now?
i Yes, 1 do,

Q General, do you know of thc Japanesc agreecument with the United
: States concerning thc Guneva Convention, Februery 19427
| I Ycs, I know.

Did you know about it in Scptember?



INTERPRETER: Scptember when?

DEFENSE: Scptember 1942,

YCS, I did.

General, how old arc you now?
In Japanese counting, 59.

How long have you bcen in the Lrmy?
Over 4O years.

Werc you retired before the end of the war?
Yes, I was retired.

Are you married, General?
Yes.,

Have you any children?
Two.

How old are they?
29 and 24,

How old is your wife?

L6,

Is there anything, Gencral, that you want to tell this Commission
at this time in rcgard to the charges against you or in regard to
anything in regard to the Doolittle trial?

Ycs, 1 have,

Explein it.

The trial of the Doolittle fliers was ordered by Tokyo and it was
not tried under my order. Those regulntions used for the trial was
established by Tokyo also, Concerning their treatinont, it also was
awarded by Tokyo. The trial was conducted in a fair way undcr those
rcgulations. Those conducting the trial could not indulge in their
own wishes. Everything done by them wes fair under the laws and
rcguletions. I rcgret now thot I could not conduct this cose my-
self. On the other hend I sympathize with them that they conducted
this trial without much cxpericnce and by themsclves,

COLONEL BERRY: Will the rcporter plcasc read the first two or
thrce sentences of that?

REPORTER: (rcading) "The trizl of the Doolittle flicrs was ordered
by Tokyo and it wes not tried under my order. Those rcgulations used for
the trisl wes esteblished by Tokyo elso. Concerning their trectucnt, it
rlso was awarded by TokyooM

COLONEL BERRY: That is far enoughe Thank you.

DEFENSE: There arc no morc questions by the definsc,

COLOMEL G:.MBER: #:ill you ask thc witncss whether thet was Tokyo or
ToJjo?

INTERPRETZR: His reply is "Tokyo."
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CROSS EXAMINATION

(By Lt Col Hendren) General Sawada, what education have you had?
I graduated from Military Preparatory School, lilitary Academy and
Military University.

= O

Q Have you held any Diplomatic Posts in the Japanese Government dur-
ing your career?

A Frequently I served as Military Officer, Deputy Official to various
embassies,

— - -

J‘.* .

o —

What foreign countries did you serve in?

Ever since I graduated from the Military University I spent half
time of my time --my entire tine,

-

> O

— Ty,

What countries did you serve in during that time?
In Russia before the Russian Revolution, In Turkey right after the
First War. In Poland and HManchuoko,

e - | —

= O

Did you ever serve in France?
I visited there frequently,

=D

Did you ever serve in Switzerland?
I travelled there frequently,

Have you ever been in the United States?
I went there twice.

== O e A

Have you ever been in England?
TWice .

b;ﬁ

- ; .

Q When you visited these foreign countries did you ever visit their f;
courts? :

A Mo,

Q General, you stated you were familiar with the fact that Japan had i
agreed to abide by the terms of the Geneva Convention for the treat- ;L;
ment of prisoners of war,

A Yes,

Q liere you familiar with the terms of the Geneva Convention for the
treatment of war prisoners?
A I read it once but 1 don't remember,

Q Did you give any instructions to the members of your command as to
how they should treat prisoners of war?
A Yes, I have,

Q What instructions did you give them?

A In general I told them to treat the prisoners fairly and with a
kind attitude.

Q General, were you the senior officer in Shanghai during the period
April 1, 1942, tc October 1, 19427

A Yes,--or in the Army.

Q What Jurisdiction did you have over the people in Shanghai?
INTERPRETER: You mean --

PROSECUTOR: Jurisdiction — Army Jurisdiction.
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A I had the responsibility to maintain order and peace in the terri-
tory which was under my Jjurisdiction.,

Q General, during the period did you go around and visit these various
places where the prisoners were kept to see if they were getting
the proper treatment under the Geneva Convention?

A I didn't visit Jjust the camp,

Q Did you visit the Union Jack Club here in Shanghai to sce how the
prisoners were treated there?

INTERPRETER: Union Jack?
PROSECUTOR: Yes, that is the English Club. Union Jack Club,
A (None)
0 Did you know at the Union Jack Club they had a contraption there

that virtually pulled pcople apart that they used when they quest-
ioned prisoners?

DEFENSE: If the court please, that is not in evidence.

PROSECUTOE: I can ask him any question rcgarding the details of

the treatment of prisoncrs under his command,

DEFENCE: If you first show his responsibility,

PROSECUTOR: He said hc was the Scnior Officer and as Senior Officer

that was a part of his duty. wc submit to a ruling,

COLONEL MC REYNOLDS: Subject to objecticn by members of the Com-

mission, the objection is ovcr-ruled,

A
Q

A

= D

During my service in Shanghai it was taken out,

Did you know how prisoncrs were treated at Bridge Housc or by the
Military Policc?
I didn't know anything about what was going on there.

Didn't you, as Senior Army Commander here in Shanghai, have respons-—
1bility for the conduct of the Japanese Army in Shanghai?

There were many units dircctly wider Nanking Supreme Headquarters
and I don't know anything about thcm,

That is not what I asked you., Didn't you, as Senior Army Coumander
have responsibility for the conduct of vapancse soldiers in Shanghai
during that period?

I was only responsible for my own Army.

Was your Army stationcd out ncar the Kiangwan airfield?
YC3 ™

Whose Army did the soldicrs belong to who questioncd the Doolittle
fliers when they first came to Shanghai in April, 19427

INTERPRETER: tas that October or April?

PROSECUTOR: April,
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A I think the Gendarmes conducted the investigation bccause they
were handed over to the Gendarmerie,

e —— i — e

.n.‘-.-_._-‘_-‘r.

Didn't members of your Army capture threc of the Doolittle fliers
down there at Ningpo?
Yes.

And didn't the memburs of your ,.rmy bring the three Doolittlc fliers
to Shanghai right after they were captured?
I rcceived a letter telegram from Tokyo --

g X N imm 204

(At this point the witness interrupted the interprcter, who then
continucd with thc following answer)
A Before those flicrs were brought in to Shanghai, Nanking ordered —-
instructed us to send them over to Nanking and Tokyo.
Q Did you know that they werc captured when they were. first capbured {
down at Ningpo by your irmy? |
A Yesl /\ o
Q Were you advised when they werc brought in to Shanghai from Ningpo?
A Yes,
. Q Did you listen to Captain Nielsen testify on thc witness stand in
this case? l
4 I heard it. |
Q Did you hcar him tell how he was treated out at the [irfield the }
night before he was taken to Tokyo?
A I hC&rdu l
i
Q Well who was rcsponsible for his treatment at the Airficld that ‘;
| } A The Gendarmerie took them over alrecady and if there is any respons— !
| ibility it is the Gendarmerie. !
Q How do you know thc Gendarmcs took them over? f
A The Chicf of Staff rcported me so. :

Q Well they were persoanel of the 13th /rmy, weren't they? ';
A The Chicf of Staff made a2 rcport to me thet they were brought to
Shanghai end to be scnt to Tokyo right away.

Q You didn't answcr ny guestion. These boys were prisoners of your
irmy at that time, wercen't they?
. /s soon as the Gendarmeric took them over, my responsibility -- s
there isn't any of my responsibility et all, i
0 Didn't you tell this Commission that you had instructions to send 2
them to TO]QFO‘? )
'

A I gave orders in accordance with the orders of thc Supreme Commander.

R | ) Well, now, did you send thcm to Tokyo?
L I didn't send them to Tokyo, thc Gendarmerie did.

Q I thought you told the Commission that you had instructions to send
them to Tokyo, is that right?

A Nanking ordered us to hand them over.to the Gendarmeric and in ||
order to send them to Tokyo, the Gendarmerie took the command, A
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Did the Gendarmes fly them over to Tokyo in their airplanes?
I didn't see them, but, yes, ' |

Who had charge of the airfield out here at that time? Kiangwan
Airfield? _
The Kiangwan was not a military airfield. It belonged to China
Aviation, It belonged to China Aviation Company,

- ST ® Ll o

Q Who had control over the Japanese Army airplanes that were out
there?

A There was a division command of airforce in Nanking, It was respons-
ible for it,.

() Well, did you have any responsibility for what happened at the air-
field?
A No, I didn't,

0 Did you make any inquiry to see how these prisoners were treated
when your /rmy brought them in here?
A No.

Q The fact of the matter is, General, you didn't care how they were
treated, did you?
A I thought that they were treated fairly.

Q You heard Captain Nielsen testify about being given the water
treatment out there, didn't you? |
A I heard him say that he received it from the Gendarmes., 1

Q Did you ever hear of anyone else around there having the water
treatment given to them before this trial? '
A I never heard of it,

¢  You didn't make many inquiries around Shanghai did you, while you |
were the Big General here? ;
1

A Therc was no detailed instruction because I ordered my subordinates
to treat prisoners of war fairly and I knew that they followed my
instructions,

Q Did anyone ever couplain to you while you were Commnanding General
of the /famy in Shanghai as to being mistreated by the Japanese?
i NO.

() Well, do you think any of the foreigners herc¢ ever were mistreated
while you were here?
A No,

Q How far was your office, General, fraa that Kiangwan Prison out
there at Kiangwan Military Prison that you spoke of?
A ibout 300 meters.

Q Did you ever walk back there and see what was going on in that
place?
jl- NO'

0) Did you know that a Mr,Powell that was back there, the Japanese had
pulled his toenails off and gangrene set in and they had to cut hia
feet off during the spring of 19427

A Where did it happen?
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Q Right back in that jail in your compound,
A -..‘hat month.

Q ilong in February or Liarch 1942,
i I didn't reccive any report of that.

0 .nd you tell this Cammission, —— you want this Commission to be-
licve that you never went back in that Kiangwan Prison any time
while you wcre in Command of the 13th ,rmy?

L I heven'!t gone there,

Q \Thy didn't you go back there and look around to sece what was going
on?
i I couldn't attend to all the smell details of my command, However,

concerning the Doolittle fliers I cxpressed my desire to the Chief
of Steff that I wanted to sce them,

0 Well did you go back and look at them?

I I was transferrcd from herec at the time and I didn't have time to
sce them,

0 Viell you were herc during the latter part of September and early
part of October, wercn!t you?
I wes very busy on account of military opcrations.

0 General, you told this Conmission you were familiar with the rules
of the Geneva Convention for the treatment of prisoners of war,
didn't you?

1,3 Yes.,

Q Now, you vant the Coumission to bclicve that you never went back
in thzt prison to see what was going on back there and the prison
was only 300 moters from your office?

I In regerd to the Doolittle fliers, their treatment wes a little
different from prisoncis of var because the war Ministry ordered
us to treat them as wer criminels but not prisoncrs of war.

Q Then you knew how they were bcing trected when they were back
there, didn't you?

Colonel Ito made a rcport to me that they were treated as suspects
of war criminals of the Japancse.

Q Did you do anything about their treatment? Did you try to improve

it any?
is I didn't give any orders.,

0 Did you give thc ordcer to treat them as war criminals?
s There was an order from the 7ar Ministry that they were to be trecat-
cd as suspects of war criminals,

Q Thc treatment of the prisoncrs was carricd out under your command
responsibility, wasn't it?
Ycs.

snd when General ITto —-anything General Ito did, he did at your
camand or under your command responsibility, didn't he?
Becausc Ito acted for mec, whatcver he has done is my responsibility,
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ind vhatever jako and Okada did is your rcsponsibility, isntt it?
i Whatcver any subordinatces have done is my responsibility.,
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Q ;nd vhatever Hata did wes your rcsponsibility? wajor Heta?
IR Yes,

Q  ,nd whatcver Tatsuta did was your responsibility too, wasnit it?
I He is not -- I am not rcsponsible for him.

" You told me in Tokyo you were responsible for thec Kiangwan Military
Prison?

=
L

DEFENSE: I object to that qucstion. He did not say he was respons-
iblc for the Liangwan Prison. He said he was responsible for Kiangwan,
You should rcad thc question,

PROSECUTOK: I looked at thc question, I am asking him whet he
told me in Tokyo.

DEFENSE: You askcd him to oxplain it. Look at what is in the
statement, It said Kiangwan, and also, if it please the Commission, the
General has alrcady testificd thot Kiangwan was not under his command;
the Bridge House was not undcr his command, and -he had no authority or
Jurisdiction over the Gendarncse.

PROSECUTOR: Uithdraw thet question, I will ask it this way.

0 General, when I took your statcment in Tolgyo, did I ask you this
qucstion? Qucstion ".as the Kiangwan Liilitary Prisonrunder your
jurisdiction?" ,.nd did you give me this answer "I had authority

ovcr Kiangwan,!
u;L I did L]

O .nd when did you find out you didn't havc any authority over thet
prison?

" I misundcrstood the question in Tokyo. Since 1 came to Shanghal
I lcarncd from Captain .ako thet thc Branch was not under the juris-
diction of thc 13th .irmy but under thce Nanking prison,

i‘
i

-
N
'

¥ In 1942 did you think you had jurisdiction over that prison?
Kiangwan Prison?
I misundcrstood about that at thce time,

- Tty
[
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() Jnswer my question, In 1942 did you think yoﬁ had Jurisdiction over
Kiangwan Military rFrison?
5 I also thought a mistake.,

-._.
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Q Then yoﬁ thought you had jurisdiction over thet Prison in 1942 when
the Doolittle fliers wcre there, didn't you?
i I thought so, but I did not have. Thet wasn't under my commond.

. Then in 1942 you thought jyou had responsibility over warden Tatsuta
there, adidn't you?

DEFANSE: I obgect to thot question. The Generel just stated one
minutc ago that Tatsute was not under his command. If the Commission
plcase, wc object,

PROSECUTOR: If thc Commission, plecse, I would like to have the
counscl let me cross-examine thc witness., This is propcer cross-cxamin-
ation, The witness stated in 1942 he thought hc hed responsibility for
the prison out therc in 1942, It is ¢ propcr question to ask him if he
didn't think he had rusponsibility for the prison warden. That is proper
cross-examination,
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COLONEL MC REYNOLDS: Objection over-ruled.

I will ask you the question again. In 1942 you thought you had
jurisdiction over Tatsute, didn't you?
L I thought so, I thought hc was under my command but it is not a fact,

Q .nd you didn't find out he wasn't under your commend until about two
months ago when you talked to Captain licko, did you?
J'; YGS .

G /nd that prison of his was about 300 meters from your office in the
same compound, viasn't it?
I8 It wes an unimportent ploce and I misunderstood about it,

Q Now that is whcre all prisoncrs were confined who werec tried before
your military courts, wosn't it? -
;L YOB °

Q) [nd there was a lot of foreign prisoners back therc, wasn't there?
d‘.'n YO S ®

() ind you kncw they were back there, dida't you at thc time they were
there?
A I knew,

G /nd you knew what kind of treatment they were getting back there,
didn't you?
J'l.. YOS, I kne’ﬁ-

(nd did you do anything to change that trecatment?
I instructed my subordinstes to treat them as well as Japcanese
officers and teke it furthcer.

,.-
:-:-'{‘J

Did you check up on your subordinstcs to see if they cerried out
jour ordcr?
.L‘- YBS *

O

4, “hat did you do? Just tcll thce Commission whot you did to see that
your order was carricd out,
i Are you referring in gencral?

0 Just in general. 1hat did you do to sec thot the prisoners were
trcated ¢11 right out ot Kiangwen military Frison.
.. I always rcccived reports from Colonel Ito.

(¢ You received rcports from Colonel Ito., what kind of reports did
hc give jyou?
i He said that thcy‘wero trected as well as Japanesc officers,

(; 48 Japanese officers? licre Japancsc officers required to live in a
ccll about four foct wide and six fcet long?
4 Yes.

0 They were? Werc therc somc Japencse officers impriscned back there?
.. Jcs.

Q Did you cver go baci therce to sce any of them?
de NO-

The fact is, Goneral, you didn't pay much attention to that prison
back there, dld_you°

- L
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I had my subordinates in charge and reccived reports from Colonel
Ito.

But you never went back there yourself and looked around, did you?
No.

Did you ever attend one of these hilitary Tribunals that Colonel
Ito put on back there?
I ncver attended any tribunal,

Did you ever read the record of the trial before you approved it?
It is customary procedurc that Coloncl Ito explained end made a
report to me and explaincd me all about it, then I placed my sign-
ature on it,

Then those courts back therc in the back there of your compound
were carried on under your rcesponsibility, wercnt't they, that
Coloncl Ito had?

Yes, ’

L.nd you werc responsible for what went on in that court room back
there, vieren't you?
Ycse.

PROSECUTOR: If thc Commission pleasc, before we go into another
phase of the cross-cxamination, docs the Comunission desire to rccess?

COLOHEL MC REYNOLDS: Lt this timc the Commission will recess until
two o'clocke.

(Vhereupon, at 1158 hours, the Commission edjourncd to reconvene

at 1400 hours, 8 ..pril 1946,)
o




LFTERINOON SESSION

.+« Pursuant to a’journment the Commission reconvened at 1400 hours
on 8 April 1946 ... |

COLONEL MC REYNOLDS: The Commission is in session.

" LT COL HENDREN: Let the record show the Commission, the accused,
attorneys for prosecution and defense, reporter and interpreters were
prasent in the courtroom aftor reccss.

"e have a nev interpreter we would like to swear in at this time.

COLONEL MC REYNOLDS: Proceed.
(Whereupon Mr. Tnoshita was sworn as interprater.)
SHIGERUO SAV./Di

a witness t2stifyin; in his own rehalf, resumed the stand, was reminded
he vas still under .oath, was exarined and tastified (throu, h Interprater

Kranz) as follows:

CROSS EXALMINATION  (Resumed)

0 (By Lt Col Heniren) Gsneral Sawada, vhen vou left Shancthai in May of
1942 4id vou have Airsct communication with yovr headquarters after

you arrived at the front?
% It depesniad on the occesions, but comnunications wers very difficult

ani we communicated hy meane of radio.

0 Then you alweys hail radio communicotion with your haadquarters here
in Shanghai?
. 1G8.

0 Lnd Auriny thet period did vou reczive razdlio reports from vour head-
quartars ae to what was ;oin; on at your headquarters?
This camz into ry hends in tha form of radiogram.

N Did vou receive any inforrmation a%cut the Doolittle case durin; the
sumrer from Mev until vou arrived tack here in Shanghai in Septenhar?

a T hava not.

N Isn't it a fact you wore “ack in Shen  hai during th2 summer of 194272

LT COL EODINi: T objact to that quastion., Ths general has alraady

-

stoted he Ai3 not return to Shan, hai when he 1laft in May and that he
1iAn't return until S2ptem*ar.

IT COL HENDREN: I con interroiat2 this witness whathar he was back
in Shan hai or not durin; th2 summsr of 1942. It ic proper cross examina-

tion.

COLONEL 2C REYNOLDS: Subj2ct to ohjection of any membter of th: Com-
mission the ohjzection is overrul:i,

LT COL HEWDREY; You may answer the quzstion.

4 I 414 not return to Shan hail.

A  “as General Karakewa with you 211 the tire when you were dovm 2t the

front?
Not onlv arakava hut ths chief of staff and his adjutant.were in the

seme houss =8 1 was,
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N Did any one come dovn from Shanghni and tell you what was polng on in
Shang hai durin; thz time you wars at the front?
i I beliave norodiy cam2 from Shanghai,

N Durin; all this time wou verc still in command of thc 13th army,

is that corract?
:'- YHB-

Q ind thzse mon that cere down from Hanking 4id not take over command
of the army while you veres awvay?

L They were assiined to do routine work in the h2adguarters but they
actually di1 not have the authority of the commanding _[eneral,

0 Then on Auiust 28, 1942 you wers thz commaniin; gosneral in command
of the 13th army, 18 that correct?
JFL Yu Se

n ind the trial held there that day was h31ld under your authority,
is that correct?
ak YGS.

n Then you camz hack in Septembzr you state” that you approved the
record of trizl thrt General Ito brought to you, is that correct?
& Yes, that is true.

Q ind you dAid that personally by putting your chop on this racori of
approval, is that corrsct?
1:1. I'ES .

0 Nov Ganaral, this racord of trial vas never sent to Tokvo was it -
the actual recorﬂ iteclf?
A The document which I siined was kept in the headquarters hut was never

sant to Tokvo.

n ini your headquerters ecaly sont a raiio raport to Tokyo of the
results of tha trial, isn’t that correct?
IR I res explainzd so by Itc.

0 Lnd that raccr? of trial vac novar s2nt to Nanking, was it?
I 411 the redicigr-ms wore sent to Tokyo through Nankin; Supreme Head-

quartars.

n But I m3an the actual record of the trial ite~1lf was naver scnt to
Nankin;, isn't that correct?
This was first senti to Nankin;, then to Tokyo.
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0 You arz talking ~rout the radio message nows I am talking arout the
roecor? of the trial itself., The rccord stayed here in your head-
quarters all the time an? a radic roport was sent to Nankin: and 1
Tokyo, isn't that corrcct? oY
The document I signed remained in the heedquarters, |

L . — i

s . T -—
- L

0 ind no copy of th-t document was ever sent to Tokyo was it at that b
time? No copy of the document you 8igned ras ever sent to Tokyo (8

at that time?
I\ The copy was imm2di-telv sant after the trial throush Nenking.

A Now was that a cory of vhat you simei or just a radio report of the
rasults of ths trisl? BN
I T-: stetement of juigment wes sent immediately after the trial and e

when I ceme rack from the front I siynel to this statement.

0 Then isn't it = fret thot vou were the onlv one that cctually
approvai tho reccord of trial?

446
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) I signed it as the commandin. general of the military tribunal,

0 ind 2t the time you signed it it called for death for 211 2ight of

the fliers, Aidntt 1it?
£ Yaos.

A Now general, isn't it a fact that you had authority at that time
to order a now trial or refuse to approve the result of the trial?

A I could not revoke or change the sesntence placed upon the fliers,
Since I approved of this trial there was no nead of having another
trial but if I had not approved it thare could b2 another trial,
But when I raturn2d from the front it was alrzady 20 days after
th2 trial therefore it was not possible to have =nother trial sect
up a8 all tho Jocuments werz sent to Tokyo.

0 Tell, I thourht vou justtold the Commission that the documents an?
tha record of tha trisl stayed hers in Shanghai?
& Yos.

0 ¥ell then, you could have approved it or disapproved it, couldn't
you at that time?

LT COL BODINE: I ohjoct to that question, if the Commission pleass.
The question nsked is He could havz approved it or disapproved it. I
Aon't ¥now what he is tnlking o*eut right now, I don't think the witnoess

does ecithzr.

IT COL HENDREN: I »iil stand with the witnass. I think he knowse
what I ~m telkins atout, He cen answer the question.

COLONEL ‘C REYNCLDS: O»jection sustained.

0 Thon Ganeral, you could have either aoproved the racori cf trizl,
the conviction, or have iisapprov2? th2 racord of trial at that
time, couldn't you’

41" Yas,

0 You heard Gensral Ito testify in this courtroom, didn't you?
I Y28, I rememter,

0 [nA you heord him say that vou had the authority to recvoke or remit
tha szntznes that had taen onassed, dAidn't you?
i H> gaii so, but that must he a misunderstanding.

»

tiell then, isn't it a fact, General, that you Aid have the authority .
at that time to aith2r revo%e thz santence or remit it? 1
A I had no authoritv.

0 Now vou told the Commission that you went up to Nenking and told ?fi
Genarel Hota that you thoucht the sentence was too severe, is that "

corract? | o8
i Yes, T

0 mas this after you hod approved th: sentence, the racord of trial?
A Yes, that is after I approved thess szntences.

0 Well, 4id you think tha sentences ware too savers when you apnrovad 1’gf
them? R
I ha? that fesling. }'

0 "2ll, why Aid you approve thoem then 1if you thouéht they ware too savere?
; 't that time Tokyo Jdemanied thet the prosecutor request th2 death
penalty and thorafors I could not change the sentence.
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liell, the fact is you didn't do anything to change the sentence,

Aid you General?

Ordinarily I have no authority to changs the sentence and at that
time I ves informed to wait the oriers from Tokyo so I could not

1o anything about it,

Now when you wont up to sce General Hata up at Nanking what did you
say and whot Aid he say a‘out this Doolittle case?

T told ther that the sentences imposed upon the eight fliers are
Aoath and I feal sorrv for them, for the fliers. To that General
Hota said, "7 fe.l the same vay hut since the orders are to wait
for the approval of Tokyo, we have to wait.”

liell then, 4id you sand any ralio over to Tokyo =n? ask them to is-

approve tha sontoncas?
Sincs that was 20 “nva after tho trial was over ani they had used

my name on thz document I could not do anything about it.

rell, the fact is you didn't try to do anything about it, goneral,
sxcapt to talk to Gonoral Hata akout it.
I 4id4 not 3o anythin; othor than that.

Do you know why thess Doolittls fliers were tried here in Shanrhai?

¥hy wera vou oriered to try them?
I receive? inforrmetion atout this mztter from Ito.

“hat information 1i1 you receiv: from Ito?
The original orier is {rom Tokyo hut th2 ectual order came from the
Supreme Haadauertors of Nanking to try thes2 Lmerican fliers in a

militerv tribunnl.

.211, Gonaral, if these boys Aid anything wrong they dii it in Japan
an' not in Chins, isn't that a fact?
Yes, that is richt.

:n3 oriinarily they would have heen trizd in Japan, isn't that
corract, hecaus2 that is wherc the offense was committed?
I think that should *2 so tut I Ao not ¥now vhy this was tried in

China,

Thess airmen hedn't done anything; in Shoanghai to Adeserve heing tried

for had they?
T think therc vas no raason hrut since that was the order we could not

refuse it.

Then you 1on't know of your own kmovlaire anything they 414 vron at
eny timc, Yo you?

Rafore I left for the front in May, 1942 I roceivad the invastigetion
locuments from the MP hoadgquarters 4in Naking and I studied the acts

of the fli>re then.

%ell, what 1i1 that report soy?

I will sav what I ramembar clearly. There were tvo thin s. First,
that thes» fliers were ordered not to bomb the Imperial Palace.,
Seconily, they ware not to lani in Soviet Russia, It was also state?
that the fliars hal funneil school children in the compounds of a
nraparatory school in Naroya., I 4o not know who has confessed this,
hut one saii he had Aropped his tombs hastily and therefors this
would result in hittin; non-military ohjectives., One rezson for
bomtin; Tokyo was to iisturb the morale of the people. That is all,
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Tas that a roport made prior to the time the fliers were taken

ovar to Tokyo for questioning?
I think I saw this iocument in the early part of May.

thore 411 you sec that document?
I saw it in th2 h=za’quurters in Shan; hai,

fiell, at that time 411 you tell Colonel Ito to (o ah2ad eni try

these fliars?
I i1 not 1o thet since the fliers wera alrealdy eent to Tokyo.

Di1 you meke up your mini then that they ou ht to ha tried?
I 4id not “=zciiz upon that matter.

The fzct is at that time you “i°n't have any law to try th2m under,
There wer2 no laws at that time.

Than prior to the time you went to ths front vou I'negv all atout

this thin;, diin't ycu?
I 414 xnow tha result of the rail hut nothin; else.

V.ell ot that time Aid you know the fliers woull he sent hack over
hera from Telgo?
I 4i4d not kmov.

Now Genzral, if you hail the power to romit or revoke ths gentences
would vou have revokei the sent2nce passe?d hy the court?

I can not say now bocause I heve to study the circumstances and
tha conlitions at thet time but as regaris commuting the =entences
on some of the fliers I would have given consiiaration.

But vou iin't :ive them any consideration when you approved the
sentcnees in Sebtember, 311 you?

At that time I hal no power to alter or to revoke thz eentence eni
I slso recsivad orders to vait for th2 approval ef Tokyo.

Genaral, coull thet sentence have haen carriszd out without your
aprroval? ‘ |

Sinca tha orizsr saii to wait for thz approval of Tokyo noboly could
alter the sentencas.

Novr isn't it = fact, Genarsl, that thet sentance couldn't have been
cerrizl out if you hain't apnrove? it? _
Concernin  this case ve were informel to await the ori:rs from Tokyo
tharofore ve coull not 7o anythin; about it.

Genaral, 1i3 you pive a statement to Major Dwyer here at “ard Roadl

Jail?
Yas,

I will esk you if this question was asked at that time and if

vou ;evs this ansver: "Q. If you refused to put your chop on the
santence of the court th> sontence couli not have heen carried out?
., Without my sijnoture the sentance can not be carried out.”

Was that question a2sked and that answor (‘iven?

I answeral that in regaris to gcneral authority.

.eren't you ani Major Dwyor talking ohout this case at that time?
’t thet time the gusstion concerns jeneral asuthority.

Then you and Major Dryer weren't talking about the Doolittle case

at that time, is that right?
“e were talking atout the Doolittle fliors hut this question concerna?

vwith the law of tha goeneral authority.
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0 1,211, in this case you appointed the court, didn't you? It ‘was
appointed unier your rosponsibility?
M Yes.,

0 ind the case was referred to trial under your suthority, wasn't 1t7?
A This was referre? by my authority but ths orders vors to wait for
th2 eprroval of Tokyo therefore I could not o anything about it.

| 0 You risunierstooi my question, I said this case vas referred to trial
wafore this court unier your authority, wasn't it?

Tharas was a restriction given hy Tokyo and unier this restriction

we cerried out the trinl,

r~

0 /nd isn't it a fact that tha sentsnce of a court mertial even unier
your law can't he corried out unless the commaniing general who
appoints the court approvas tho santenca, isn't that right?

[ If I hai receivad orders I had to put up the military tribunal,

| 0 Thet's not whot I =sked vou. I say, isn't it trus that evon
unier this tyre of court the sentence couldn't be carried out
until the commandin; rensrzl who appointed tha court approve? the

santance,
i But in this caso we were oriered to wait orders from Tokyo, therefore

we could not “o anything.

0 General, you ‘on‘t unierstend my question. Now listen carafully
to vhet he (the internreter) smys. Isnit it true that even 14
this kind of court, the sentencz could not be carried out, the moen
cou’d not P2 shot until you hal approvel tha findings of tha court?
I If I had thz authority, that would be true, but gince Tokyo held

a1l the suthority I had nothing to say.

| 0 Then why 4il you approve the sentonez? 'hy didn't you just leave

it alone?
I In this trial the juires ;ive ths sentences ani these santencaes were

| immediataly sont to Tokyo in =2 form of a statement and I was just
s hetwoen the tvo nartize ani I could not 4o anything but to sisn it
since I thourht this was proner.

0 Then you thought the senvence was nrorcr, ii“n't you, that is why
you anrrovel it?
L Yes.

0 .nl at that time you Aidn't feal vory sorry for the fliars, 4iAd you?
I T felt very sorry for tham,

; | 0 You f21t so sorry for thom you approved their A1zath sentences, didn't

| you?
| A This is fiven in the law thercfore I had to obey it.

0 "ell, aftor you ot to f2eling sorry for them 1i1 you go hack to
| | the hack end of your compound therz ani see thom?
A If I knew thoy verc to he executed I would have gone to sze them,

N Tell, you “id everythin; in your power to sce they wers folng to
r2 executed, you approvad the sentences,
Yes, ™ut the final approval comes from Tokyo therafore I 1id not
knov the sentence.

n Isp't it true the only annroval from Tokyo was to give fivs 1life
imprisonment ani you have given all eifht death. That is vhat
that amountsd to, isn't that a fact?
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1T COL BODINE: Lot mo here that question again,
(The last quostion was read “ack,)

i 't thet time I was alrcady transferred to another post, therefore
I 414 not ¥mow the decision of Tokyo.

0 1ell, Tokvo turne? out v trsating them hatter than you did,
i1dn't thoy? .

I3 Yes, that is right. /inl since thers was an order from Tokyo
to wait we expected them to comtute tHe sentences on some of the

flioers,
£ 0 011, if 1t ho® teen left up to you vou would have shot all of them
woulin't you?
I That vouldi never have heen,

0 7011, how would you have stopped 1t?

& In that case I would talk over this mattar with the suprems commander
of tha army nn” the cdymaniing ,encral would raturn the report to
Tokyo ani we would et a Aifferent resuld,

0 You hai slready approved it to shoot all of them, hadn't you?
I8 In that case, accoriin; to the law I could confer with the commaniing
reneral ani we could have changed the sentences.

0 By that time you hed approved the exacution of all eirht of them,
hadn't you?

LT COL BODIHE: T o“ject to that qusstion, if the Commission plsass,
It has haen asked four times »y the prosecutor. I don't know if 1t is
wastin, the Commission's ti-e, hut it is sure wasting the Aefense's time.
He has askei that quostion four tires and he hes (ot the same answer all
the tire. It =apprars he is tryini' to trick the witncss into znswaring
the way he wants him to,

LT COL HENDREN: I will withdiraew the quaestion.

0 Genoral, 4id you hier Ganeral Shimomura's stotement road here the

other Aay?

IR Yes, I remembar.

A hell, in that statement he s~ii th=t ho h3? a conference with you
on the 15th of Octoter out at your hasiquarters. Tas he telling
tha truth?

4 “.e ‘Msagre2 in that point,

a “ell, in Defonse Trenscript Exhibit No. 10, he statss thet you
wers dovn hore at the istor House an? he came out hers and had a
confarenez with you on tha day thass boys were shot.

/) I stayed in the Astor House just one ni;ht hefore I left for Tokyo
and T never met Shimomurs in this hotel., I stayed on the night of the
11th at the istor House, but I never met Shimomura thers,

0 "g1l, Shimomura says that on the 15th of Octobor ahout ien o'clock
or 2 1little aftar that he went to your hsadquarters out at the
13th army =n? hai a conference with you, ".es he telling the truth?
i I rememher it to be the 11th of Octoer. |

0 Then 444 this order com2 ovar from Tokyo to have these hoys executed,
have them shot?
I laft Shanghai on the 12th and till then I never knew ebout ths
santencas,
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0 "ell, isn't it a fact that Tokyo aivised your headguarters to carry
ﬂ out the execution on the 10th of Cctorer?
| A ihout then I visited my friends to bid farewell and I was not *
prasent at the headquartars thereforec I do not know anything about it, |

0 So Gzneral Shimamura is not t2lling the truth whon he says he had
a confercsnce with you herz on tha 15th of October, is that risht?
/ I can not soy anything conczrnins Shimomura's memory but as far
I know I have just stated.

0 ell, which one of you is tellin: the truth, you or Shimomura? |
"ere you here on th:z 15th or were you not here on the 15th? ]

L. On the 1lst of Octoter I g¢r~thare® the officers of the staff of the /
haadquartars anl I badethem farewell, .fter this I met Shimomura
and spok2 to him, I left on thes ship Shan; hai Moru on the 12th of
October ani for reference yeu could fin? it out for yourself in
the ship corrmany in the city.

0 Did you t2lk to Shimomura atout the Doolittle case?
i I transmittc® the report to Shimomure.

| |

C what d4id you t211l him ahout it? Di? you tell him you were still o
sorry for the hovs? B

i I told him therc would »2 the final oriers fror Tokyo, to wait for b
it.

0 "hat Aid h2 say to that?
h Hs soid, "I fully unierstand,"

0 Nov Genercl Savada, tha court was appointeld under your jurisdiction,
is that correct? Lo
L That is the truth. - o

0 find the cese wns referred to the court under your authority, is
that corract?
f. That was orierel in my name but I dil not directly ordler.

0 But yoﬁfwere csponsihls for the army at that time, 1s that right?
Yes,

T

. A .n? the memhers of this Commission, the court, the prosscutor were
' 211 workin; for you at thot time ani their acts were committed unier
your cuthority, is that ri ht?
L. Thay were not lirzctly orderel tut they were orieredi unler my name,

0N Then whatevar they 1id was don2 unier your commenl responsihility.
isn't thot ri. ht?
| | A I am the commaniin; [ enerel of the militery trihunal therefore I g
hold responsitility as commanliing g2neral. |

ﬂ A /nd you approval the sentences that the tribunal javs the fliers, | e

H1in't you? ‘3

i I appreved the trial but not the sentence. ‘

! 0 Then you were rasponsi*le for whatevar happenel to those btoys, weren't :
you? 8-

L Yes, I ha? the rosronsitility of the army.,
N snd you wer2e ra2sponsitle for them all the time they wers here in
jail, weren't you?

‘ , The treatment they were given in the prison was nct within my }'
. responsibility. 1
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You apprevad their sentence dAidn't you?
I meant the dcecision of the trial »ut not the sentence.

LT COL HENDREN: _That is all.

RE-DIRECT EXAMINATION

(By Lt Cal Bodine) General, what wers the Doolittle fliers,
prisonaps of war of criminal suspects?
Thzy were suspects of war crimes. That is accordings to the orlers

of Var finistrv.

Now Goneral, had the Doolittle flisrs heen prisoners of var and unier
your commani would you have trecated them as cuch?
Yas,

The Bridge House was unier whosz jurisiiction?

The Bridge House was unier the head of the headquarters in Shanghai
Fut in turn was unier the command of the commanding zeneral military
rendarmerie in Nanking,

Tho was the heal of the ; endarmerie at Nanking unier? Who was the
commanling, officer?
He was unier the command of General Hata,

Now whan you statei a 1little while ago, General, that you wore
responsihle for thz acts of %.ako, Okala and the prosecutor, Hata,
4id yow mean that you were responsible as the commaniing general
of the 13th army or thet you were personally responsihle?

If that is stated in the law I am respénsible for it, bul I stated
in the meaning that as their superior officer I am responsibls for
their acts.

A11 ri~ht then, 4id you, General, personally direct or cause their

acts?
I 444 not Feliove in that reenin., hut I am iniirectly responsihle

for the aiucation of the juljes.

Ganeral, if you ha? not siyned ths racord of the trial would the
thres Doolittle fliers heen exccuted by the order handed dowvn from
Tokyo?

Yes, that is true,

Ganeral, conld vou have wirad Tokyo without {attin General Hata's
permission?
No, I couli not.

Then if you wanted to wire Tokyo in regards tc the Doolittle fliers
trial you wouli have hal to jo or jet permission from Nanking?

From General Hata, is that trus?
Heving hal to “e approvel by Hata haforec being sent to Tokyo.

And Ganerel, isn't it true then that also General Hata referrad these
Doolittle fliers to trial? Isn't it true that General Hata was the
one who referrsd the Doolittle flisrs to be tried in Shanghai?

Y28, sir, that is true.

General, 4id1 you know that ths Pnit2d States Commanding Generel of
China raquested that Gencral Shimomura be hrou ht to China as one
of the accused in this trial?

IT COL HENDREN: May it please the Commission, I object to that

question. I don't know whether he is tellin; him that the Commanding
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| General of the Chine Theator asked for it or whether he is asking tha :
quostion, £nd even if the Commanding General of the Lmerican Army sent

| a message for Shimomura wouldn!t prove or disprove any issue in this case.
It is immaterial., It is not within the province of this witness to know

whether he d4ii or not.

LT COL BADTNE: I'1l withdiraw tho .question.

Generel, 4id you %now or do you know that General Shimomura had
been confined to prison in Tokyo?
Y28, I know,

0 And ‘have vou heard General Ito state that General Shimomura signed
the oxecution ordcr of the Doolittle flicrs?
r L Yas, I do rememher, -
LT COL BODINE: Do:s the Commission dasire a recess at this time?
; ' COLO'EL IMC REYNOLDS: Ve will reccess until 3:45,
* (Thereupon the Commission took a rscess at 1530 hours.)
‘ COLONEL MC REYNOLDS: Thz Commission is in session., (1545 hours, )
{ »
& LT COL HENDREN: Lot the rccord show tha Commission, the accused,
‘ , counsel for prosecution ani defense, interpreters and reportar returned
to the courtroom after the recess, and the witness is reminded he 1is
. still unier oath, '

i

i%

e —

LT CCL DADINE: I have no further quastions of the witness.
LT COL HENDREN: Proszcution has no furthar questions at this time.
EX:MINLTION FY THE COMISSION

(By Lt Col Berry) Gsneral Sawaia, I call your attention to the
tostimony of Gensral Ito last Wednesiay, the 3rd of April whersin
the Genoral said to this effoct that a report of the trial on the
28th of Awust 1942 was sent ty telegram to Tokyo through Nanking
snd that on or 2hout the 29th or 30th of ifurust a written report
was sent to Tokyo. I ask you whether you knov vhat was in that
report?

That vrittoen document was the verdict of the militery tritunal,

Is thet all it was?
That is all.

(By Col Murphy) That was tho seme document as the one a copy of
which General Sawada affixed his chop to vhon he returned in
Septemhar, was it not?

It is the same document.

(By Lt Col Berry) Mey I ask you again, Genorzl, ‘you described
thz document you affixed your chop on or atout the 20th of September
as the racord of trial eni now, = moment 270, you said that the
vritten report that was sent to Tokyo was merely a statement of the
sentence. "hen I hzari this ansver I thougcht you meant a Aifferent
report than the on: si nel in Saptemtor. Do you now mean they are
hoth the samz2?

It was not a racord of the trial hut the verdiict.

“hat were the pansrs to vhich you affixed your chop on or ahout the
20th of Soptembor 19427
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A That is the vardict of the military tribunal.

o Q The seme revort thet was sent to Tokyo on or shout the 29th or 30th
| of Livgust 1942°
| i The contonts were the same though thas documente were Aifferent.

N (By Col MMurphy) You say tha documents were differsnt - you mean
they were Aiffoerent copies physically?
It"was a copy of the other document,

b,
'

which you affix2d your chop in Ssptember was an identicz2l copy of
the report that was sent to Tokyo on the 29th or 30th of Lupust.
L Yaos, they are identiceal,

E | Q (Lt Col Berry) If I understani you claarly now the Aocument to

COLOKEL IC REYNOLDS: iny morc questions?

| ‘ LT COL HENDREN: TI'i 1li%e to ask the witnoss another quastion.

. RE-CROSS EX/IFIN.TION

Q  .Genoral Sawaia, isn't it a fact that when Tolyo was advised thay

warce only ~1vis2d as to the result of the trial oni the entirs
racordi mas not sent to Tokyo in Aurust of 19427

. . I don't %now just oxactly how many Jocuments were sent tut I
know thz2t the vordict vas sont tecausc Gencrel Ito informed me of
E‘ that. ' ‘
I'E _
8 .nd wh2t vou =i;n21 when you came bhack from the front vas the

cntire record of the trial, isn't that trus?
L It was the verdict.

— —— -—n-...,u. e P, = il T

0 .z8 the record attachal to all thc papers thet had he2en presented

to the court?

No, thay werz not. Gonsrel Ito brou ht only thz verdict and a
statement of the vardict ani after some tzlk I chopped the verdiet it-
self,

N Than 4id vou ever rz2ad the racord of thz trial?
A I havz not.

N Gener<l, th>.r2cori of the trial, all the papers is abtout zn inch
enl a half thick - they staye? out at your heaiguarters, isn't that
true?

A I don't know anything =%out vhers thz documents are kept.

- "' 'T" H l_'t“w' T‘q'_u'"-w,—_-_
=

Q But the ertire racori of tha trial wans not sent to Tokyo, isn't
that risht?

N I 30 not know,

| 0 Genersl, isn't it truc that the entire record of that trial reomainad

a in the healouarters of the 13th srmy until Major Inoue came here from o
Japan in 1944 to got the recer? ani tnko 1t back to Japan? -

is They ocucht to have been kent theraz. s

0 They shouli hevo heasn kept there, You mesn in the hoedquartars,
13th army?
A The headauarters,

N Lnd didn't Lc. Hayama say he ;jav» thz racorl to Hajor Inoue in 19442
i I ras with Major Inouz in tho prison in Cwmori and there I heard about
it from Major Inoue.
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0 Did Major Inoue say he came over in Septemher 1944 and got the
recor? and took it “ack to Tokyo at thet tims?

I3 Major Inous saild that the samc type of triel wes being held in Tokyo
ani the records of this trial ware n=cisi as reforence material
tut due to bombings the decuments were burnsd.

D But Inoue 1i1 come over to Shanghai and gat the record eni take it
- beack to Tokyo in Decemher 19447

I3 <& I said before - what Major Inoue told me was the same as I have
sai? bsforas.

0 and Mz jor Inoue trld vou the recor’ hurned up in an air raid in
May of 1945, 4idn't he?
L I 40 not rememter the date,

0 But he told you it burned in an air r=id?
£ Yes.

0 4nd as far as you know, there never was a record of this trial
in Tokyo until Inouc came over to Shanghail to get it in Decemher
1944 isn't that a foct? i

A I do not knov very well what they 4id at Tokyo. W

A~
!

0 But 211 Tokyo ot was a report of the trial, report of the sentences
s that viere oassed? '
| i I relieve the proczedinis of the trisl were sent with the report

but General Ito has not given me tho Azteils so I do not know

the detriled information,

0 Ini rou were not in Zhanghai ot the time thoy were sent?
I I zas not.

0 S0 you don't know vhather the racori was sent ovar there or not
at that time?
“ “hat ‘o you mean by at thrt timz?

n In August 19427
& I A0 not “row the conerzte details atout vhat documents rere sont.

LT COL HSENDREN: No further questions.

LT COL EC(DINE: T have a few more qusstions,

RE-DIRECT EX/LIINLTION

0 (By Lt Col Eoline) Gencral, you remember vhan Hajor Dwyar questioned
you ot the "ard Roal Jail?
L 1 90,

N Lt that tims 4i1 Major Dwyer take 2 personal diary away from you?
A ~1 the time I roeache? Shanghai my ‘iary was taken away when I entered
the prison.,

e e T e T

L
-

N Y‘ho took it arayr from you?
b | ( One of the wer¥%ars here,

3 LT COL EQDINE: Thot is all the qurstions I have.

Y
-‘--I “h- I

o (By Lt Col Heniren) Ganaral Sawada, you rot your diary bhack, Aiin't
you?
1 414,
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That is it right in your hand, isn't it?
It is,

. (By Lt Col Bodine) then 417 you set it back, Gzneral?
{ fout two or thres days apo.

N Yas it Satur’ay?
Yes, Saturiay.

COLONEL i"C REYNOLDS: The witness is excused,

(Whereuron the witnoss was excused and resumei his seat among the
accusaei, ) .

LT COL BODINE: Defense calls Captaln Fellows to the stand.

e &

CLPT CH.LRLES R, FELLOKS

recalle’ as a witness on hohalf of thz defense, havin; boen reminded he
wag still under oath, was examined ani testifisd as follows:

2 & 1w ‘I‘f’m‘*.—‘-.- l

DIRECT EX/{IIN..TION

n (By Col Bodine) Captain Fellews, when you were in Tokyo, did you
take a stetement from General Karskawa?

" LT COL HINDREN: May it ploases the Commission, the prosaecution and
| lefense will stipulate that Captain Fullows took a statement in Tokyo
| from Gzner2l Karakava, T have no ohjaction to its a‘mission in aviience

o 28 o transceript exhibit, It will bz marked Defanse Transcript Exhibit
' . | NO. 15.

| LT COL EODTNE: Does the Commission receive Defense Trinecrint
) Zxhibit Yo, 15? :

COLONEL MC REYNOLDS: It is acceptel.

(Defonse Transcript Exhibit No. 15 was
raceived in evi ience,)

f
LT COL BODIN=: No morz quaestions. ’”

(Fitnsss excused.)

LT COL hODINZ: :t this time the lefense will rea” Defense Transcipt
Exhitit No. 15.

("hereupon Captain Fellows read Defonse Transcript Exhibit No. 15

which is attached hsreto, after which Captain Hahm translsted the document
te the accused,)
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CIRCUMSTAIICES RETATING 70 LT. GFNERAL SAWADA

1) Lt. Genersl cawada, the Commanding General of the 13th Arny started from
changhal to the front, on the 20th of Mey, 1GL2, for*the purpose of ¢onduct-
ing the cperation accoipanied by his staff officers and me.

After neving accomulished hia purposes; he came beck to Shanghai on the 15th
of Septcinber, 1942,

2) The Judgnant of the fliers was entirely directed by the orders issued fron
the Liperial Headguarters. :

While the authoritioes of the ChinaiExgaditianarw.Arﬁy and the 13th Aray
considered the cass very serious, they were influenced by the opinion in
Tokyo that the fliers were to be condemned to death. It is to be noted that,

urdsr such circumstances, they treated the case vary naturally in accordance
wita the intention contained in the orders fro:1 Tokyo.

3) dowever, as Commanding General Sawada was well versed in international quest-

ions, he regarded the problem of the fliers! punishinent as of great importance
and assuited a careful attitude toward it.

asely his telegraa to Tokyo on the finding of the trial was that he wighed

"the authorities in Tokyo to reflect and take a mnre symnpathetic dealing at!
the finding of the death Lenalty for the fliers.

In fact three of then weére sentenced to death and five wore nitigated of
penalty. |

L) And when he, who was deeply synsathetic and faailiar with international rela-
tions, called at the prison cay in Shenghai, he found the position unsuit-
able and the equipnent bad and so he soon ordered and fulfilled the removal
of the prison cemp to Kanghawan, and improved the equipnent and treatment.

Hereafter the representatives of the internatinonal Red Cross in Shanghai
visited there once a month and werc always so content with the equipment and

treat.ient there that they sent hia a thankful letter throu the Japanese
consulate,

Harch™7 1946
Signature /s/ Yasuo Karalawe

; in Tolyo
In 2y presence: [s/ Lt Col Edmund J. Bodine

Subscribed and affirmed before ne by Maj. Gen.
Tasu Karekawa on 7th March 1G46.

/8] Charles R, Fel ows
Capt J.4:6.D.
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LT COL BODINZ: Defenss calls &s its next witness, Tatsuta.
SOTOJIRO TALATSUTA

onz of the accused was called as a witness on his ovn behalf.

MuJOR DUYER: Prior to affirmins this witness, the prdsacution'will
ask one or two qualifyin; questions.

0 vhat is your religfion?
L Bud'hism,

) Do you know the 1ifferance batwveen truth nn? untruth?
T I 4o, '

0 In giving your testimony before this Commission will you he hound
in consclance ani by your ralifion to tell the truth and nothing
. hut thze truth? '
s I Ao,

MiJOR D"YER: Is tho Commission satfsfied with the foundation
1ai’ for the affirmetion of this witnoss? ' -

COLONEL #C RIYNOLUS: The Commission is setisfiod,

(“shersuron the witn2ss was affirmel =n? toetified (throush Mr,
Inoshita) as follows:

0 (By Major Dvyer) The statement which you arc ahout to give, Tatsuta,
are you mekins it voluntarily?

i It is,

N You arz =2 defen?ant in this case?
L I am,. '
0 State your complete neme?

i Sotojiro Tatsuta,

0 What is your ronk?

l. Captain, haniling 1e;al affairs,

o Jepanase army?
/. Yes.

MAJOR DUYTR: May it pl=ase the Commission, at this time, I have
hean a‘visel *y the reporter thot in that port of ths racor already
transerih2d the captnin's nars appeers in scversl places T-a-t-s-u-i-a.
“ith the coneent of defanse counsg2l can w2 nt this time enter into a
stipulation that wherever tho captain's name app2ars in the record, it
1s Captain Tatsute, T-c-t-s-u-t-a, one ~f the “Jefeniants 4in this case?
Ie that satisfactory?

LT COL EODINE: It is satisfactory.

DIRECT EX/IINATION

A (3y Lt Col Boiinz) lhen were vou first employsi hy the Japanese army?

L In -l-s- Dril 1923-

0 Have you bean employad hy the army aver sinca?
L Yes,
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During all the time you have heen with the army vhat has been your
dutles? .

Lt first I was employed as a court reporter and then in August

1938 I became the hsad of ths jail. I vas working in Nanking

and from there I was sent to the Shanghai Franch, This is Decemher,
and I think Dacembhor 24 of 1938, I was head of the branch jail
here in Shanghei but in March 1944 tho brarch Jail here was
abolished,

“ait, that is enough. When you were hsad of the prison in Shanghai
vhat was the name of that prison?

Position was chizf guard and at the same time hea? of the branch
prison. After the Shanghai branch Jail was aholished it became

the 13th army's detention jail and there I vorked under the chief
jailer Kikuchi.

liore you h2ad of the guards of this Jail in Shanghai in 19427
Yes,

Yho vas your commanding officer?
My superior officer was Tokijiro Ooka, who was chief of the Nanking
Jjail.

Yhat was your rank in April 19427
I had no rank but I was chief of the prison here, chief guard in
Shanghai.

You verec a civilian thon at this time?
I vas a civilian employ of the army.

Now when you were at this prison in Shanghai, you say you took orders

from Ooka, Tokijiro. Did he give.you orders in regaris to the
condition of the prison, the food and tha 1iscipline?

Yes.

Do you remember ths 4date whon the Doolittls flizre were sent to
your prison?

It vas very vague in my mind beforz the questioning began hut coupled

mith the testimony of other witnesses I think I know now, I do know
now, ‘

that is the dute?
‘ugust 28, 1942,

Y14 you receive a vrit of detention on these fliers?
Yos, I did.

Hov many /merican fliers vera there?
Sevan,

“ho issued that order of 4stention?
The writ was issued by Lt. Colonel Nekajo, the chief judge in the
13th army'e military tribunel under the direction of ths prosecutor,

Hata.

Y14 you notify your superior, Ooka, ahout this?

I informed Ocka by telephone immeiiately upon the arrival that the
seven fliers arrived ani later I vas told to send the names, their
native placss, addresses ani the charges a;ainet these persons to
Nanking for transmission to tho commander, - the chief of the legal
department in Nanking.

Did these orders that you received concerning the prisoners state
anything ahout tha tractment,, vhat treatment they should receiva?
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I was only told that 7 imerican soldiers charged with war violations
hai arrivad eni to send their names and the other facte as soon
s possible,

Did you have any orders from foka or any higher authority to
confine prisonsrs upon orders from the 13th army?

On the day hefore they arrived the prosecutor informed me that
eight Lmericen prisonars would arrive on that 2ats or the following
lay ani they would be kept apart from the Chinese an’ Japanaso
prisoners and given separate celle and at that time thars vere 7
Japen2se heing kept in celle and I had these cells vacated,

“hat was the prison, a prisoner of war camp? .
It vas a jail to detoin persons whe wers to come up for trial
before the military tribunal of the 13th army.

Wierec you chiasf of this prison?
I was thz senior official and chief guari but the person dircctly
in chargs was my superior, Ooka,

“ho put you in charge of this prison?

I am attached to ths headquarters of the Zxpeditionary Forces in
China and the personnel in other matters eoncerning the jail ware
all in the henis of Ooka,

Vere these /merican fliers treated the semo as t e other prisonars
in the jail?

The treatment was bettar than that given to Japanese officers
because the orier from the prosscutor szi? that they should be gElven
separate cells and Japanese officers hai to be movad out of these
¢zlls to put them in,

Dii they get the same food as these Japanese officers received?

The food was the samo as that given to Japanese officors, At first
they vere given brea” ani jam and other foraign food but after e
wvhila, T don't ramember how long afterward, they said they would like
to try Japanocse fooil once o a2y ani so they waere given Japanese

food, Than later ahout two wesks later, I beliave, thoy began to
take Japanaere food twice a iay.

Did these /merican prisonsrs take the samo excrcise == thz other

prisonare?

They were given the same facilities for axercise as the other
prisoners. Evory mcrning from 30 minutes to one hour and every
afternoon from 30 minutze to one hour, depending upon the time of

the year,

"ho was in charge of the American fliers vhen they 311 get this

axarcisa?
it first I was alvays prosent when they exercisad but letsr the

relationship betwean the guards and tho fliers became so good that
there were times vhen I was not thers,

lers any of these American prisoners beaten or hit?
By vhom?

By the Japanese soliiers or gusris?
There never wvas a2 case like that.

“ere any of the American prisonsrs ever sick?
None of them beocame sick,
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0 Di3 any of the prisonars writz lottors? .
I None of them 4id except those vho wera executed and bafore they
vera executad they vrote letters,

0 Do you know if those fliers were given a court martial, or taken

beforec a militery tribunal?
A There was a court martial on the day they entered the orison.

n Do you know the results of this court martinl or military tribtunal?
i I did not know at the time but later I l3arned that thoy vero
sentenced to dacth,

o Did you state there were 7 Amarican prisonars or 8 /merican
prisoners detained in your prison?

L %hen I was given the order by the prosescutor I heard it was 8
so I emptisd out 8 cells ani ha? them cleaned out, but as a matter
of fact, only 7 came.

0 Do you know hor many of these fliers wore excouted?
A Yes, thres,

0 V¥ere you present et the execution?
Yes, I was thers,

:"‘.

LT COL BODINE: T have quite a bit moro testimony from this witness
ani I am going into a new phase of it. Do you dasire me to start on it
now or go into it tomorrov?

COLONEL MIDDLETCN: The Commission will recess until nine o'clock
tomorrov morning,

(Yhereupon the Commission *1journod 2t 1655 hours on 8 Lpril 1946
to reconvene at 0900 hours on 9 Lpril 1946.)

i
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MORNING SECSION

««s Pursuant to adjournment, tle Commission reconvencd ot 0900
hours, 9 /April 1946, at which time all the members of the Commission,
the accused, counscl for prosecution and defense, the interpreting
steff and official reporter rcsumcd their scots in the court room,..

(Whercupon Captain Tatsuta who Wwis tustifying ot the close of
the previous session rosumed the witness stand, was reminded thet he
wes still under oath, was cxemincd ~nd tostificd (through interproter
John Krantz) as follows:

!
’ !
COLONEL' }MC REYNOLDS: The Commission is in session, | i \

DIRECT EXy2iIN.TION

Q (By Lt Col Bodinc) Ceptein Taotsute, before the rceess yesterday
you werc asked were any of these flicrs cexecuted and you said thot | !
threc of the flicrs werc oxcecuted, |

i Yes, that is right,

(1 Acre you prusent zt the cxccution?
i\ Yes, I was prescnt at the exccution,

Q) Did you reccive 2n order to be present ot the executeds
s I was ordered to attcnd — be present ot the execution,

Q Do you remember when the Prosccutionts ¥xhibit No, 25 was read in
court, that was the statcment of Hate?
i Yes, I do rcmember,

() The ordsr that you received to be present &t the exccution, do you
remeibor whot it said in rcegards to yoursclf and your duties at the

cxccution?
i, I do remcmber,
() Did your order say thet —- in parcgreph 3, thce ciecutlioner, Tatsuta,

Werden, Expeditionary [rmy ot Shanghai, represcnting Ooka Taki jiro
Head ..arden, Militory [ rmy Pentitentiaries? pia your order read
the same as that?

I This was the order from Ooks Takijiro, requesting my prescncc at
the exccution ground,

Q Now what was your duty as cxccutioner?
L, Make the preperations before the exccution, beforc and during the
cxecution, and clearence of the execution ground after exccution,

Now in the order thot you received, did it also state the nomes
of the witncsses that should be &t the execution?
I do not remember thet point very wcll,

O

() For the Commission!'s benefit, I «m rcnding from number 8, In that
order you received to be present, or that cstrblished you as the
eXecutioner, did thet order say that the firing squad and security
guards would be under the cowend of First Licutenant Tajime?

A I remember the orders scid thet Tajima and a non-conmissioned *f
officer and men - I remember the orders say thot there would be A
Tejima and ten other men including non-commissioned officer end L

L &

soldiers under Tajima's command,




O

d bk

Now, who signed this order delegating you as the exccutioner?
I was personally given orders by the Chief varden, Qoka Takijiro
but the prosecutor of the counsel also gave orders,

Who sclected the method of cxccution of the fliers?

The day before the exccution T was celled to Hatats office and
therc he told me that this exceution will be done in accordance
with that which -~ the one thet t ook place 2t the time of the
February 26th casc,

You were at the execution grounds when the smerican prisoncrs
were brought there, worcnt't you?
Yes, I was there,

Did you talk to them?
Yes, I did.

Explain what conversation went on between you and the ,merican
prisoncrs.

I arrived at the .xeccution grounds and there I saw the jmrican
fliers, Major Hata wes looking after the exccution preparations
and I reed, at the time, the statcment which was prepared by the
prosecutor -- which was prepared by Hata but which actually was
issued by Colonel Ito =nd this statement was in accordance with
the orders given by the osuprcme Coamandor of the — the Commander
of the 13th /irmy and wes signed in the namc of Ooka Tekijiro, the
Chief liarden at Nenking,

INTERPRETERs (Capt. Hehm) The interprotation is incorrect, It

should becs

I

I went to the exccution ground, Mejor Hata explained somcthing
about the execution and he read a statement written by the prosecu-
tor of the 13th srmy Military Judicial to Ooka Takigiro, the prison
warden at Nanking, Then I told the flicers, --

(Wwhereupon the interpreter on duty, ur. Krontz, continued the

interpretation of the enswer which the witness continued to give,)

s

I

r'to

1 do not know whot rclation I had with you in the previocus life
but we have becen living together undcr the sems roof —-

DEFENSE: (Lt Col Bodinc) Did you say thet to the flicrse
INTERPRETER: Yes, that is what he said to the fliers,

(cont'd.) /ind on this day you are going to be executed, but I feel
sorry for you. iy sympathies are with you, Men nust die soocner or
later., Your lives werc very short but your names will remain ever-
lastingly, I do not remember if this was Lieutenant Farrow but he
came up to me and said "Thank you very much for all the trouble you
have taken while we were in your confinement, but please tell the
folks at home thet we died very bravely." ;nd 1 told them thzt
your ashes will be sent through the International Red Cross to your
homes,

wWas this done¢ through an interprcters

Yes, we did it through en interprcter who came froiw the Gendarmerie,
I told them that Christ wes bora and dicd on the cross and you on
your part imst die on thc cross but when you are executed =-- when
you die on the cross you will be honorcd as Gods, and I told them
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to pray and they made a sign which resembled the sign of the cross
and they prayeds I told them jou will be soon bound to the crosses
and vhen this is done it is a fact that it is a foria that mants
faith and cross will be united, Therefore, have raith. Then they
sald -- they smiled and said they understood very well., Then I
asked them if they had any more to say and the; said they had
nothing more to say, That was all that was said.

Now, under the vapanese Law does the superintendent in charge of
the prison have to be present at the execution?

At the execution grounds tlie varden, the medical officer, the pros-
ecutor, the Chief of the firing squad, they must always be present
and the reporter must alvays be present,

was Lieutenant Tajimna there -- present at the execution?
Yes, he was present,

‘ias he in charge of the firing squad?
Yes,

And was he the one that gave the order to fire?
Shimada stated previocusly that a non-coumissioned officer gave the
order to fire and I believe Tajima gave the order,

At the time of the execution of the fliers, were you an officer or
a Sergeant? |

I vas at that time a civilian attached to the AMy. So was Qoka
and the guards, Qoka .as a high civil official with Kotokan rank
and I was the clerical rank, If this is compared to the pilitary
Army rank, Ooka is an officer while I am a non-commissioned officer,

Captain, did you give the order to the firing squad to fire?
I did not,

Now, when the American fliers were in prison, did you have them
sign pieces of paper?
Yes, I had.

#hy?

I vasasked b, the prosecutor vhether any papers were signed by
the fijers, At that tice I did not remember anything therefore
I asked my interpreter and he told me that at the interrogation
office the fliers were made to sign pieces of paper, one at the
top of the paper and one in the middle and another at the bottow

of the paper.

Now did all the fliers sign papcrs?

Only three., I thought these papers were made for the receipt of
the personal belongings but according to what Suzuki stated the
other time, he said he had reccived four or five pieces frou ine
and on these were signed the names of the fliers with pencil and
he believes that these papers wore lotters addressed to the family,
Last lctters addressed to the family,

Now the flicrs who signed thesc papers were they the three fliers
that werc to be exccuted?
Ycs.

was this before¢ or after the trial thiy signed these papers?
The evening beforc thce cxcecution,
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Did you talk very much with the Amcrican prisoncrs when they were

in prison?

In the beginning I personally attended their cxercises and tien I
talked to them about little flowers and plants and so on.

Did you cver bring them any food from Shanghai?

When I was informed of the cxocution of the threc fliers I gave
them extra food but to thc others I did not , and I gave thcem on
the night before the cxceution,

Did you give any of the flicrs any cxtra clothes?

Custamarily prisoncrs are given three blankcts in sumancr and four
in wintcr but these flicrs I gave five in sumacr .and six when it
was cold,

Did they have any hcat in thc cells?
Thcre was nonc,

Have you got any hcat in your cell?
In my room which is an office, I had --

ait, wait, have you got any hcat in your cell here at the prison?
Ve get charcoal in thc morning and for one or two hours we get heat,

Did you attind the trial of thc Doolittle flicrs?

I did not. I was not prescnt at the triel but since the guards
werc outsidc of the court room I went to sec them and at the same
time I looked in and came out,

You just looked in? You did not zo in, is that right?

There were two cntrances to the court room and I cntercd from one
and rcmained in thec court room for about two or three minutes and
went out of the other door,

In other words you vcnt through the court rooit, is that right?
That is about the mcaning,

.lere you supposed to bec there in the court room?
According to the law I could not be present at the court and since
it was my duty I just pausscd by,

Tetsuta, were you a member of the 13th /frmy when the Doolittle
fliers were in Kiangwan Prison?

I was undcr the command of the prison at Nanking which was in turn
under thc commend of the Suproumc Hcedquarters, Army Hecadquerters,
Nanking,

Lnd your superior vias Goncral Hata?
Yc¢s, the Supremc Commandor is General Hata.

How old arc you?
I em 59 in Japancse counting and 58 in Amcricen counting,

Are you marricd?
I have been very unhappy at merriages I lost three wives, Three wives
died end I have four children ot prcsent .,

How old arc your childrcn?
The cldest is 28 years old, Thc next is a girl, 20 years old. Then
a boy 17 yiars old and a 14 yoars old girl,
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Arc all of your childrcn now living?

The cldest son is in the Lrmy == wWas in the /rmy and I did not
recoive any letters since last spring -- sincec February of 1945.
The next is a daughter married and the sccond eldest son was
working in an ,rmy factory in Japan,

What education have Yyou had?
I am ashamed to say this but our family wes very poor and I am

only a graduate of a primary school.

Do you remember Licutcnant Niclsen, now Captain?
Yes, I rcmember him very well,

Did you ever tell Licutcnant Nielsen that he rc¢minded you of your
son?

They were -- the flicrs werc all very young thereforc I imagined
and cormpared thom to my son and espcelially Sergeant Spatz who was
exccuted, He =— I cspecially comparcd him to my son,

Do you know what you arc charged with?
I do not remcmber my charge but I remcmber the specification —--
what was writtcn in the specification,

You do rumember what is in the specification?
I do know what is in the spccification,

Lt this time, Captain Tatsuta, do you want to tell the Commission
anything reyarding the charges and spccifications against you?

In the first plece it was written on the specificatiun that I was
the Army Warden -- Warden of thc army Prison but I think this is

& mistake. In the sccond placc it was written in the specification
thet the trial was unfair but I think thet this case had been
handled very seriously and it went through the trouble of - it
went through many channels beforc Tokyo gave ordcrs to execute them
thereforc I think this was a fair trial, It was also stated that I
commanded the firing squad but since I was a civilian attached to
the irmy, I could not do so as this was against military law and
that was impossiblc, On the sccond specification it is stcted that
eight fliers were confined in Kiangwan Prison and that the Inter-
national Law was not applicd to them but o warrant was issued by
the prosecutor and the orders came from the Headquarters of the
13th (rmy. Thc warrant was issued by the Chicf Judge of the 13th
srmy. I interned these eight flicrs =oftcr having rcceived the war-
rent issued by the Chicf Judge of the Judicial Department of the
13th /rmy under the dircction of najor Hata, prosecutor, This was
done in that manncr, thercforc I wes not the one who treated them
a8 war criminals, It wes cither the Chief Judge or the prosecutor
who gave orders to treat them so,

Did you say seven or eight?
There was sevon,

Is therc anything elsc you went to 5aY7%7

/ind in the second paragraph that comes subscquent to the specifica=-
tions it is statod that these flicrs were mistrcated in Kiangwan
Prison, but as Captein Niclsen hes alrcady testified, he said that
the fliers were never mistreated in this prison and in threc of

the statements which hove been presented to this court it is also
stated that these fliers werc never mistreated there, Captain
Nielsen said something about the solitary confincment but accord-
ing to the law solitary confinemcnt is only given to officers and
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to civilians who have the rank of-a high civil official and there-
fore according to the law, vhot I mean, it is a rather a good
troatment applied to the flicrs and usually prisoncrs earc given
one cell -- usually prisoners ore put togcther in onc prison cell
and this solitary confinement is a very good treotincnt, I have
nothing to say in rcgards to the specifications,

DEFENSE: Defcnse has no further questions.,

CROSS EXiMINLTION

(By Kajor Dwycr) (through interpreter, Mr, Inoshita.)

“hen the eight fliers,--Doolittlc flicrs—- werc brought out to
tricl — for trial at Kicngwan, did you sce thom?

YGS, I did.

where did you first sce them?

/it the court.

(/fter a moment's hesitation)

I mrde a mistake, I sow them for the first time in tho sitting
room in front of thc court room, Near the court room.

Did you latcr sec thum in the court room?
YES, I didl

Did you sce Hallmork?
Jes, I did,

Hc was lying on the floor, wosn't he?
I belicve that he was lying on o blankct on the floor,

He was sick too, wasn't he?
I believe he was.

ifell you know he was, dont't you?
I don't know vhat he was sicl of, but because he was lying on the
floor I believed he was sick.

Did you put seven of the Doolittle fliers in your prison out there
as soon as the trial was over?
Yes, I did,

That was all but Hallmark, is that correct?
All but Hallmark,

Now, yesterday you told the Coimmission that in the beginning you
gave these seven fliers western style food, is that correct?

4t first, for the first week or two I gave them bread and I don't
xnow about the other things but bread and sois western food.,

Now tell the Caumission just exactly what this western food Was.,
Bread, soup, and I believe some fruit, one or two.

Also you told the Commission yesterday that you gave these seven
fliers private rooms, is that correct?

Ies, I did, That vas the order from the prosecutor and I moved
out the Japanese officers who were in the cells to give them
separate cells,

How wide was the private room?
It was one room four meters by four meters, was partitioned off
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into two cells, four meters by two meters.

PROSECUTOR: Instruct the witness to answer "yes" or 'no! as much
as possible., He is very voluble,

Q You regard these accommodations for these prisoners as being pretty

goed, don't you?
A It was a little better tian the treatient given to our officers.

Did you give these men medical attention when.they'needed.it?

—
[ Q-

A I do not know that they were sick,

Q Did you have any medical officcrs there that you could give them
medical attention?

A There was a medical officer who came twice cach week and there were
soldiers of the medical unit present there z11 the time.

7 Right there in the coumpound, ch?

A Yes,

Q Why did you send Hallmark to Bridge House?

A I do not know,

§] You don't know about that, do you?

A I do not know. Unless I receive a writ of detention I do not keep

them,

O Isa't 1t a fact that you sent him to Bridge House because you were

afraid hc was going to die on your hands?
h No, that is not true. Unless I have a writ from the prosecutor I
cannot put them in my prison,

¢ You had them all ot one time -- on Lugust 28th, didn't you?
A Not in my prison,

Q You have told this Commission that the flicrs said they would like
to have some Japanese food and you gave that to them, is that correct?

It is true. The bread came from Shanghai and sometiwes all the

brcad for threc meals come at one time and somctimes they were hard

and so I think they did not likc it.

PROSECUTOR: (Ma; Dwyer) I am going to ask thc interpreter to
dircet this witncss to answer thesc questions briefly and with a nyesn
or '"'no" whcre the answer is susceptible to thet statement,

W Did you give them sukiaki?
I No.

(The witness sterted to make samc further coament aftcer the inter-

preter had given the answer, and the prosecutor spoke up)-

PROSECUTOR: He has answercd,

Q Isn't it a fact, Ceptein Tatsuta that all you gave these prisoncrs

was six ounches or scven ounces of rice by weight, three times a

dey; a dish of soup in the morning; at noon so.ctimes fish or stew.

Now, how sbout that?
i The food rations werc 700 groms per day of rice and that wos as
mich &s the others werc getting,
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;« Q You remember mc, don't you? j
'h !l. YBS, I . dO. :r
i “f
‘F Q Do you rcmember giving mc a statcment?

:-lll fi I dOQ ' 4

B :
L 0 Did I ask you this question and did you give me the answer: Question, N 1

"hat was the daily food ration to the flicrs while at Kiangwan?n
Lnswer, "it first when they arrived ot the prison they wcre given
bread but after two weecks thoy were given same as Japanese prisoncr
food.n |
A Yes, that is true,

Q [nd this question, "Whot was that?" ,.nd tho answer, ""Same amount
as given to the Japancse prisoncrs.n
A Yes,
0 snd this question, "How much was that9n inswer, '"They were given
six or seven ouncos of rice by weight threc times a day; a dish |
of soup in the morning; at noon somctimes fish or stew and the |
night same as ot noon,n | q
L (Whercupon the witness started whot appearced to be a lengthy dis-
. cussion to the interpreter, and thc prosccutor again intcrrupted;)

PROCLCUTOR: Tell this witncss to answer the question I have direct-
cd to him, were jou asked thot question and did you give that answer, with

ycs or no,
| &
I Yes, [ ¢
Q  Now, you told the Comaission that in the boginning you took these
fliers out for cxercisc, is that correcct? i
L Yes.

v and the exercise was thirty minutes a day, right?
I Thirty minutes a tine and somctimes an hour,

Q What happened when it was raining?

' On rainy days they excrciscd inside the eclls and they werc not
allowed out,

Q S0 that through the twenty-four hours of the day, these men spent

their time in individual cclls except for z half hour and occasion-
ally an hour a day, is that correct?

L. Every morning they werc allowed out, to wash and twice a week they
were allowcd opportunity to take baths.,

0 Did you consider this cxercisce
[ No, thet do not come und.r thc head of ecxercise.

J Did you hcar Kayame testify in this court room?
Jl'l YGS, I did|

0 Did you hear him tcll cbout a plot of ground out therc where you
were growing somc vcgctables?
| o Yes, I did.,

Q thy didn't you lct the prisoncrs work out therc and get some (exX- ff

ercisc all dey?
In the first place I was afraid that there might be socue incident
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if they were allowed to minglc with the Japanesc and Chinese prison-

ers and I did not think it desirable to meke ‘them work.

0 What you mean is you did not think it dcsirable to 1.t them get
some excrcise, isn't that right?

A\ I had -- the prosccutor cautionced mec not to lect them mingle with
the Chincse or Japancsc prisoncrs.

:-:" (D

/1l the Japancse hatcd these boys, didn't they?

No, They were given scparatc ceclls wherc the Japanese had to
sit on mats, they had to sit on blankcts,

Q You just said you didn't want them to minglc with the Japancse
because you were afraid of an incident, didn't you?

i\ Ycs, that is I did not want to take the responsibility for any
incident that might occur and I was cautioncd not to let them
mingle with the othors by the prosccutor.

D)

/nd isn't, it a fact thet you were also cautioned to keep it a
scercet that they were in your prison?
i\ 18 long as thoy werc in the prison the other pvople in the prison

would know but I was told not to let people outside know they were
there,

PROSECUTOR: Dous the Commission wish to rccess at this time?

_ COLONEL MC REYNOLDS: [t this timc the Commission will reccss
until 1045 hours.

(“hercupon, at 1030 hours, thc Commission recessed until 1045 hours
ot which time 21l members of the Commission, the accused, counsel for

prosccution and defense, the interprcting steff end officiel reporter
resumed their seats in the court room, )

COLONEL MC R&YNOLDE: The Coumission is in session,

(whereupon Captain Tetsuto who had been testifying at the close
of the previous session, rcsuma the witness chair, was reminded that
he was still under oath, and cross-cxemination continued with Ma jor
Dwyer interrogeting ond Mr. Inoshite interprcting,)

0 Captain Tatsuta, the Doolittle fliers were trcated as wer crinin-
als rather than as prisoncrs of war, isntt that corrcct?
i Yes, that is true,

0 then did they bring Licutencnt Hollmork out to Kiangwan from the
Bridge House for the execution?

i I think now it was thc dry before the exccution,

() Prosccutor Hats told you the doy before the cxecution to get ready
“for it, didn't he? =

Yes, he did,

Q what time on October 14th did Halimnrk Errive?

i I am not sure about the time but it was in the afternoon, I belicve,
Daylight?

; I believe it was a little aftcr noon,

S He was sick wasn't hc?
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When I saw him he did not scem to be sick but hce scemed o little
wcakened-

He was staggering, wasn't hc?

I do not belicve so although I belicve that hc was in a weakcned

condition,

Do you rcmember the two Russian gentlemen, Hindrava ond Sterelny
who tcstified before this court?
ch, I doi

Do you rcmember them telling the Commission thot they saw him
lecave the Bridge Housc =nd hc could herdly walk?
Yes,, 1.d0,

Well, now, will you tcll thc Commission vhet you rcmember about
Hollmark's condition on that oftcrnoon?

I Just sa2id thoat hc wes very weak but es I recuember he was in a
slightly weekened condition,

Did you call a doctor for him?
I do not remember,

You didn't call a doctor, did you?
There were medical soldicrs in the compound all the time,

Did you call a doctor for him?
I have no recollecction of doung it.

Did he partake of this meal that you desceribed as having been given
the night bcforc the execution?

On that day 1 had just rceccived —- I geve the food for 211 but I
hed just received the orders to preperc the execution grounds and

I ves not present at the prison most of the time,

You weren't present ot the prison during the evening of October
14th, then?
I belicve I was,

Where did you have the crosses made?
it the carpenter shop in thc regimental hecdquarters.,.

13th /rmy?
Yes, in the 13th ..rmy,

You had three crosses made, didn't you?
Ycs,

That was the night beforc the excecution?
Yes,

Wherc did you have the coffins mode?
Lt the samc place,

Thrce?
ThrCﬂ't

Were they made up the day beforc the execution?
They wcre made up by the morning of the execution,

The exccution was on October 15th?
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I do not remember whether it was the 14th, 15th or 16th but in
reading the records of the roporter it said that the execution
was on the 15th so I belicve it must have been on the 15th,

Well you signed thet report of execution, didn't you?
I signed the report es a member of the execution staff and T
was merely rccognizing the report of the reporter,

PROSECUTOR: (Maj Dwycr) Now I em going to ask the interprcter for

the second time to instruct this witness to answer thcse questions
briefly and where they can be answered M"yes! or '"no! to do so,

Q

.l!'s.

Who paid you?
From Headquarters of the Expeditionary Forccs but the money was
given to the 13th ,rmy ond they paid me,

The 13th /rmy prid you, is thot corrcet?
The 13th /rmy is undcr the Headquarters of the Expeditionary Forces,

4fnd the 13th /rmy paid you?
From the standpoint of result, it might be that.

Now who was it gove you your ordurs to get the execution ground
rcady for October 15th?

I made the report to the Chicf vailer, Ooke, and he told me -to
represcnt him and then the prosccutor ordered me to prepare the
ground-

.Hhs that Coloncl Ito?

The order was signed by Coloncl Ito but Major Haota is who actually
geve the order,

This cxccution at the cometery was carricd out by ordcr of the 13th
.rmy then, is that corrcet?

Yes, bcecause tho order wes issued in the name of the Commender of
the 13th jrmy.

ihet time in the morning of October 15th did you go out to the
execution ground?
I belicve I went sbout ten o'clock to prepare the ground,

Did Mayama go with you?
I took threcor four guards.

who were they?
I do not remember their nomes but since Mayama said that he went
with me, thc othir day, thon deysma must heve been one,

Did you bring the coffins and thc crosses then?
Yes,

Did you select the spot alongside thet building out there in the
cenctery? ,

I believe it was about four o'clock in thc afternoon before the
cxecutlon that Prosecutor Hate came in an automobile ond ordered
me to go with him to sclect the place, Two places were selccted
for the approvel of the Cowmcnder and that wes one of the places
choscn,

Now, when you got out to the cemetery on the morning of Qctober
15th, did you also ercet an sltar therc?
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I made a small dais to burn incense and place the remains,

Then you went back to the 13th /rmy Headquarters, is that correct?
Yeos,

ind then you told the prosecutort's office of the 13th Army that
ceverything was ready, is that correct? '
YOS', I didl

hhat time did you start back to the cemotery with the fliers?
I believe it was cbout three thirty. |

Then did they arrive in the same truck with you?
Ycs,

How many were there? How many flicrs?
Three flierB.

Hallmark, Farrow and Spatz, is that correct?
Yos.,

Yihen you got to the cemetery what did you do with the fliers?
First the medical officer spoke to them and then the prosecutor
spoke to them and then I had the few words with them thet I men-
tioned before,

¥Which prosecutor spoke?
Prosecutor Hata,

Tell thc Commission what Hata said,
I do not romember cxactly but I belicve that he said something to
make them fecl more casy cbout their coming death,

Very sympathetic, you mcon?
Yes,

Was Hata very sorry?
I belicve so becausc he gave them the deepest bow at the cnd of

his speecch,

Did he say "I am so sorry"?
No, he did not sgy that.

What did hc say?
I do not recall,

Heta asked for the death penalty, didn't he?
Yes, I beliewe so,

ind were you sorry too?

Yes,
You were just about as sorry as Hata, weren't you? g
I do not know what Heta's fcclings were, Sl

Did you cry?
No, I did not cry,

Did you usc a handkcrchief at all?
No, there was no such thing,
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You werc a civilian, vou say? Is thot correct?
i Yos, I am civilian,

'tD

Q ond you say that as a civilian who didn't have any standing with
the military, is that corrcct?
. I have no military stending,

Q You were doing quitc a bit of talking hcere for somcbody who was
only a civilian, wcrcn't you?
It (None)

Q You were the head of the exccution party, werentt you?
i To supervise it, prosecutor Hata wes the head,

Q und you and Ito were the only two thot signed the report of execu-
tion, isn't that corrcet?
A (None but considersble discussion with the interpreter. )

PROSECUTOR: (Maj Dwycr) This witncss can answer this question
"yes" or "no" and I ask thc Commission to so instruct him,

(Beforc the Coumission hzd an opportunity to issuc the instruction,
the witness made reply through the intcrpreter.)

L. You asked the question of signing as witness?

PROSECUTOR: (iej Dwycr) (to inturpreter) Tell him I don't care
how he signed it, I am asking him did hc sign that report of execution
with TIto,

i Ics I did, together with the reporter,

0 Which one of thesc flicrs did you tiec to thc cross?
Is I am not sure but I belicve it was Sergeant Sputaz,

Captain Tatsuta, I show you picture number 8 of Prosecution's Ex-
hibit "B" =nd ask you if thc man you ticd to the eross is in
that picture?

i I belicve it is this pcrson (indicating by pointing) but I have
no clear rcecollection,

~~
o’

FROSZCUTORt (Maj Dwyer) For the purpose of the record, the witness
is pointing to the man standing in the front row on the right, previously
identificd as Sergeant Spotz by kir. Komano,

A (cont'd) I believe hc rescmbled ny son a little and I belicve it
was him I tied,

Q #ho helped you to tic him to thc cross?
i Five or six guards,

() They were guards of ycur prison?
4'; YO B .

7 The guards who wore under jour command?
) Yes,

Q Did you tic the cloth around Spatz! hcad?
' I Just tied his hands. I bclicve it was the suard who tied the
ClOtlh .
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Q You tied his hands to thec cross bars of the cross, is that right?
-' Yes, I belicve so,

+.nd you made him kneel down?
Yes,

i -

Q0 Did you notice Hallmork?
4 I believe Hallmork was in the ccntor,

J that wes his physical condition?
I Hallmark was on thc right,

(,t this point the witncss agaoin started a lengthy disscrtetion
and the prosccutor again cut in, )

PROSECUTOR: (Maj Dwycr) Lir. Interproter, I have asked this witness
what was his physical condition, Is hc answering thet question?

L The medical officer cemvined him there and he saia thet his con-
dition is not too bead,

Did you reisc any obgjection to Hallmerk being cxccutcd at thet time?
I The hcad of the execution staff was there and so I could not ob ject,

You were the herd of the exccution party, werentt you?
Thc prosccutor was Ssupervising it, on the instructions of the 13th

Lrmy.

""t‘g

Q Did you reisc any objection to Hallmark being shotf .inswer thot
")!'CS" or Ilnoll.
i‘l. I could notl.

Q Did you?
I could not.

Now, before these mcn were shot you talked to them, is that corrcet?
Iy Yes, I did,

PROSECUTOR: (Mnj Dwyer) iy I be pardoned Just & moment please?

(The President of the Coamalssion nedded his heed in esscnt » énd
hie. Jor Dwyer conferrcd in o whisper with Lt. Col, dcndren, then proceeded
to questicn the witness,)

Q Tou told this Comniss:ion on dircct cxeminction thot caaong other
things you seid "y sympethics erc with youts Did you say that?
L. I did,

Didn't you think thosc en werc war criudnals?

I did but that was a natter botween netions and when it comes to
personal contact, I could not help but sympathizc with them,

0 Tou wanted them to die y didn't you?
i.a. NOI

() You didnt't want thea to dic?
L The people of the prison must be stcrn with the prisoners undcr
their carc but they rc¢joice in the samc things as other people.

You have been in this prison business sincc 1923, havea't you?
Only 17 years,
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uell didn't you start this duty of being a prison officcr in 19239
Thet wes as reporter for military court.

411l right, How many ycors hawve you becn a prison officer?
Since 1938,

How many executions have you handled?
I believe about twenty.

Lrc you sure it is only twenty, Captaing
I do not remember exactly but I believe about twenty,

It is ncarer about fifty, isn't it?

This onc was donc in eccordsncce with the cxecution of the February -
26th incident but I bclicve soic othirs -~ there may be about forty
or fifty altogether,

among other things you szid thet the flicrs thanked you very much
for what you did for them, is that correct?

They went through the foruelity of thanking mc for the trouble T
hed teken with them,

Do ywu went this Commission to beliewe thet these men were thanking
you for anything?

Whether the Commission believes it or not, that is what those
flicrs seid,

Did they thank you for the fact that you werc about to execute thoms?
No, they did not,

Did Hallmark thonk you for trcating him the wcy you were treating
him in his condition?
He did not,

S a matter of fact, Halluerk didn't know what wes going on, did he?
No, thrt is not true. Hollimork prayed, anong other things,

HC praycd among other things, Now, you havc hcard thce stateuents,
the vritten statcucnts that heve been read in this court room since
the beginning of this trisl, haven't you?

I may have missod somc things but I heve heard then,

You have been pretty attentive haven't yous
Yes, I have,

.nd do you remember the written statement of Captain Okada who said
you gave the command to fire? ¥xcuse e, I idsquoted the record,
Not Okada, Wwako,

Yes, I remerber,

Do you renember the written statement of Colonel Ito vhere he says
you gave the camiunnd to fire?
I remenmber,

ihd do you remember the written stateuent of Mayoe, and Younega and
Yeneya, cach of whom said you gove the commend to fire op I think
you gcve the command to fire?

I do not roecall the statements but I did not give the order to fire,

/11 of thesc men whan I hove just mentioned were ot the execution,
weren't they?
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i Yes, thoy were all thcere.

Q Mayama, Yoncga ond Yoneya werc all under your co.nand, weren't they?
I Yes. .

8 you made all the preparations for the executi<ns1:XMLFault xmlns:ns1="http://cxf.apache.org/bindings/xformat"><ns1:faultstring xmlns:ns1="http://cxf.apache.org/bindings/xformat">java.lang.OutOfMemoryError: Java heap space</ns1:faultstring></ns1:XMLFault>